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OB NOVEM LETU

Zopet smo obstoju naše zveze dodali še eno leto. Brez samohvale, v pre
teklem času se je vendar nekaj premaknilo in postorili smo nekaj neob- 
hodnih del, ki bodo dala našim članom tisti bodrilni zagon, da bomo lahko v 
bodoče čebelarili z večjo strokovnostjo. Kaj smo storili in kaj nameravamo?

Predvsem smo zagotovili od pristojnih državnih organov redno preskrbo 
s sladkorjem. Naši čebelarji bodo odslej dobivali po 20 kg sladkorja na čebeljo 
družino za spomladansko in jesensko krm ljenje. S tem smo napravili premik, 
ki bo v veliko pomoč društvom  pri jačanju njihovih vrst in točnejšemu pre
gledu članstva, obenem pa bo redna preskrba s sladkorjem  ugodno vplivala 
tudi na jačanje čebeljih družin v prid celotnemu našemu gospodarstvu.

Druga večja naloga in obenem nadloga, ki pa še čaka Zvezo in naše član
stvo, je preprečiti ali vsaj omiliti posledice, ki jih prinaša v našo državo s 
seboj bolezen Varroa jacobsony. To je zajedalec, podoben ušem, ki s svojim
prikritim  biološkim razvojem v čebelji družini na zunaj neopazno deluje, ko
pa so posledice njegovega delovanja že vidne, je družina praktično uničena. 
Bolezen se je iz Japonske prek ZSSR in Bolgarije razširila že do nas (južna 
Srbija, Hercegovina, Lika in otoki). Imajo pa jo že tudi v zahodni Nemčiji, 
kam or so jo zanesli čebelarski strokovnjaki z uvoženimi maticami iz že oku
ženih območij.

Ker je bolezen zelo trdovratna, posledice pa porazne, se je naša Zveza 
odločila, da zbere ves dosegljiv m aterial iz tega področja in vse izda v raz
širjeni 2. številki Slovenskega čebelarja 1980. leta. Ta številka Slovenskega 
čebelarja bo v celoti posvečena varroozi in njenim  posledicam, obenem pa 
tudi možnim varovalnim  in sanacijskim ukrepom.

Nadalje imamo v načrtu  organizirati enodnevne tečaje pri Zvezi čebelar
skih društev Slovenije. To bodo tečaji, k jer se bodo čebelarji usposobili za 
nekatera čebelarska opravila. Tem atika bi bila:

— pribor in pridobivanje cvetnega prahu, sušenje in čuvanje,
— pridobivanje in uporaba propolisa,
— sodobne metode pridobivanja mlečka — vsebina in uporaba,
— pomladanski razvoj družin,
— načini proizvodnje matic za potrebe lastnega čebelarstva
— borba z Varroozo.

Odvisno od prijav  bodo delavci pri Zvezi tematiko še razširili in jo po
sredovali tečajnikom. Tečaje bomo organizirali v dveh etapah in sicer od 
približno 20. februarja do 15. m arca in od 15. septem bra 1980 dalje. Tečaji 
se bodo odvijali v našem vzrejnem  centru v živalskem vrtu. S tečaji bomo 
prekinili 15. marca, ker se bo tedaj začelo delo na pripravah za odbiro in 
vzrejo matic.

Čebelarji! Po svojih močeh se trudimo, da bi zapolnili vrzeli v našem če
belarstvu in upamo, da ne bomo slabši od naših umnih dedov in pradedov.

Ob nastopajočem Novem letu vam v imenu izvršnega odbora želim pred
vsem zdravja, tako da bi lahko še dolgo čebelarili v svoje in naše zadovoljstvo.

Predsednik ZCDS: 
Dušan Švara
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OBVESTILO O IV. POSVETOVANJU O SODOBNEM 
ČEBELARJENJU IN RAZSTAVI ČEBELA"0 * *  

OPREME V POLJU PRI LJUBLJAh..

Že četrto leto zapored bo ZČDS organizirala Posvetovanje o 
problemih čebelarjenja v Jugoslaviji in razstavo čebelarske opreme.

V letošnjem letu bomo posebno pozornost posvetili problemom, 
ki so nastali s pojavom in širjenjem  čebeljega zajedavca varroe v 
Jugoslaviji. Povabili smo veterinarskega strokovnjaka iz Dalma
cije, ki vam bo posredoval svoje izkušnje pri odkrivanju in zatira
nju varroe. Za referate o varroi smo zaprosili tudi Republiško ve
terinarsko upravo pri Republiškem sekretariatu  za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano in Veterinarski zavod SR Slovenije. Predvajali 
bomo tudi barvne diapozitive o tem nevarnem  zajedavcu. Vsi ome
njeni referati bodo podani v soboto 19. I. 1980 z začetkom ob 9. uri.
V nedeljo 20. I. 1980 ob 9. uri pa bodo na program u predavanja iz 
področja vzreje in odbire matic, k jer bo obravnavan program od- 
bire v Sloveniji. Naslednja tema bo o gozdnem medenju, k jer bo 
prikazana nova organizacija službe m edenja in letošnji rezultati 
na nekaterih opazovalnih postajah. Predvajali bomo tudi serijo 43 
barvnih diapozitivov o gozdnem medenju, ki smo jih dobili iz uvoza.

Želimo, da bi to srečanje čebelarjev postalo res pravo posveto
vanje in ne samo predravanje, zato pričakujemo da bo čim več če
belarjev sodelovalo v razpravi s svojimi izkušnjami in predlogi, 
kai bo obogatilo posvetovanje.

Želimo, da tudi na razstavi sodeluje čim več čebelarjev z ekspo
nati tako, da bo razstava pokazala tudi napredek v čebelarski teh
nologiji.

Ob tej priliki bomo podelili posebna priznanja tistim  čebelar
jem, ki so sodelovali vsaj na dveh razstavah.

ZČDS

OBJAVA

Vse člane obveščamo, da pripravljam o februarsko številko, ki 
bo v celoti posvečena problemom širjenja, ugotavljanja in zatiranja 
varrooze. Podane bodo izkušnje, ki jih imajo s problemom varrooze
v Bolgariji, Jugoslaviji, Sovjetski zvezi in ZR Nemčiji.

Revija bo oprem ljena z barvnim i fotografijami in bo izšla v 
dvojnem obsegu. Zaradi obširnega dela pri pripravi gradiva bo 
morda izšla kasneje kot običajno, kar upamo da boste z razum e
vanjem sprejeli.

uredništvo
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ČEBELARJEVA OPRAVILA ZA JANUAR
F. SIVIC

Le. _ let, kar sem se kot
dijak Dežigrajske gimnazije odločil, 
da postanem čebelar. Za seboj imam 
torej že dolgoleten staž. K ljub tem u 
sem kar nekoliko okleval in prem iš
ljeval, ko me je urednik našega gla
sila prosil, da bi za leto 1980 prevzel 
pisanje mesečnih navodil. Zdelo se mi 
je, da je v Sloveniji vendar dovolj 
čebelarjev, ki imajo več bogatih iz
kušenj s čebelami in ki bi znali o njih 
mnogo več povedati kakor jaz. Zal pa 
ravno ti najboljši čebelarji nočejo p ri
jeti za pero.

Spominjam se sedaj že pokojnega 
ljubljanskega čebelarja Jožeta Mažgo- 
na, ki sem ga spoznal na samem za
četku svoje čebelarske poti. Na hoje-
vi paši v Strahom eru pod Krimom je 
leta 1957 od vseh prevaževalcev na
točil največ medu na panj, po čemer 
sem sodil, da je eden najboljših ljub
ljanskih čebelarjev. No, nisem se mo
til. Nikakor pa mi ni šlo v glavo, da 
v Slovenskem čebelarju nisem nikoli 
opazil nobenega njegovega članka, če
prav sem prebral vse letnike, kar jih 
je bilo mogoče iztakniti. Vprašal sem 
ga ob priložnosti, zakaj o svojih iz
kušnjah nič ne napiše, pa mi je odgo
voril dobesedno takole: »Veš fantič, v 
L jubljani je dosti učenih gospodov, 
ki znajo lepo govoriti in tudi pisati, 
meni pa to ne gre od rok. Še smejali 
bi se mojim okornim stavkom. Ampak 
ko bom v penziji, tak ra t pa bom za
res kaj napisal. Zdaj še ne morem, 
nimam časa.« Sm rt ga je prehitela in 
vse svoje znanje te r bogate izkušnje 
je odnesel s seboj v grob.

Mesečna navodila so nam enjena za
četnikom, vendar jih radi berejo tudi 
izkušeni čebelarji. Čeprav obravnava
jo vsako leto iste probleme, so zani
mivi, saj se pisci menjajo, vsakdo pa 
osvetli določen problem s svojega zor
nega kota. Tudi sam bom skušal le

tošnja mesečna navodila obarvati po 
svoje. Vanje bom vpletal razna doži
vetja in izkušnje iz svojih čebelarskih 
začetkov, ki se jih  še dobro spomi
njam. Želim, da bi jih zato radi pre
birali zlasti naši najm lajši člani če
belarskih krožkov na osnovnih šolah.

Zimski čas je prim eren za učenje. 
Knjig o čebelah in čebelarjenju je že 
kar dosti tako v slovenščini kakor tu 
di v srbohrvaščini. Če kakšne njige ni 
več v prodaji, si jo lahko izposodite 
v knjižnici ZCDS na Cankarjevi ulici 
3/II v Ljubljani. Tu si lahko ogledate 
tudi skoraj vse letnike Slovenskega 
čebelarja, ki je ena najstarejših  stro
kovnih revij, saj izhaja že 82. leto. V 
zameno zanj prejemamo vsak mesec 
različne tu je čebelarske časopise iz 
mnogih držav Evrope, nekaj pa celo 
iz Amerike in Azije. Kdor je vešč 
enega ali več tu jih  jezikov, ima mož
nost, da izve tako rekoč iz prve roke, 
kaj se dogaja novega v čebelarskem 
svetu.

Pozimi organiziramo občne zbore, 
sestanke in strokovna predavanja. Za
četnik se bo na teh srečanjih spoznal 
s čebelarji iz svojega k raja  in z njimi 
navezal prijateljske stike. Morda bo 
celo sprejet v upravni odbor svojega 
društva, saj je znano, da so m arsikje 
ravno mladi čebelarji najbolj delavni 
člani čebelarske organizacije.

Tudi mene so km alu po vpisu v če
belarsko društvo Stožice-Ježica izvo
lili v upravni odbor in mi zaupali ze
lo zanimivo nalogo: skrb za zboljšanje 
čebelje paše. Kot navdušen botanik 
sem to nalogo seveda sprejel z vese
ljem in km alu začel po raznih zapu
ščenih krajih  zasajati vrbe žalujke, ki 
sem jih bil dve leti poprej vzgojil iz 
potaknjencev v domačem vrtu. Toda 
ljudje jih niso pustili pri m iru: mno
ge med njim i so odnesli na svoje v r
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tove, k jer nekatere še danes v vsej 
svoji veličini krasijo okolico in seveda 
ob času cvetenja privabljajo roje 
čebel.

Vsako leto priredi sredi januarja 
naša ZČDS že kar tradicionalno dvo
dnevno posvetovanje o čebelarstvu v 
Polju pri Ljubljani. Tu se zbere okoli 
dvajset strokovnjakov in čebelarskih

praktikov, ki preberejo zbranim po
slušalcem referate o najbolj perečih 
vprašanjih  naše stroke. Ker je istočas
no pod isto streho tudi zlasti zanimiva 
čebelarska razstava, je to za vse za
četnike enkratna priložnost, da se na
učijo in vidijo veliko novega. Zato vas 
vabim, da se letošnje prireditve ude
ležite v kar največjem  številu.

OB 25-LETNICI DO MEDEX

V tem času, ko dobivajo delavci DO 
MEDEX številne čestitke ter prizna
nja za uspešno delo doma in iz tujine, 
smo obiskali njihovo delovno enoto 
kooperacijo, to je tisto enoto, ki je 
najbolj neposredno povezana s čebe
larji v Sloveniji in drugih republikah. 
Vodja enote tovarišica Milena Zupan
čičeva nam  je postregla z vsemi po
datki, za katere smo menili, da bi 
utegnili zanim ati naše bralce.

Ze v začetku razgovora smo bili p ri
jetno presenečeni nad programom raz
voja načrtnega pridobivanja medu in 
ostalih čebeljih pridelkov, to je h ra
ne, ki je v naši državi spričo vedno 
večjega pom anjkanja v svetu ena od 
prioritetnih nalog. V letošnjem letu je 
vključenih v organizirano pridelova
nje medu že 1200 kooperantov in de
lavcev na domu, ki so v svojih 50.000 
panjih pridelali letos 750 t medu. Ce 
upoštevamo, da znaša slovensko in tu 
di jugoslovansko poprečje okrog 7,5 
kg medu na panj, potem vidimo, da 
so organizirani pridelovalci dvignili 
to poprečje za 100%  ali na 15 kg. Ce 
k medu prištejem o še ostale čebelje 
pridelke: l i t  cvetnega prahu, 5 t vo
ska, 500 kg matičnega mlečka in 450 
kg propolisa, potem jim moramo izre
či vse priznanje, obenem pa tudi de
lovni organizaciji MEDEX, ki je zdru
žila v proizvodni proces najnaprednej
še čebelarje, ki lahko s svojim delom 
in znanjem ustvarjajo  blagovne viške 
te r tako prispevajo svoj delež k zm anj
ševanju uvoza in ustvarjan ju  domače

surovinske baze.
Seveda nas je zanimalo, kakšna je 

bila strokovna in m aterialna pomoč 
tem čebelarjem: za čebelnjake, opre
mo, prevozna sredstva, panje, čebelje 
družine in drugo so v letu 1979 prejeli 
3,000.000 din dolgoročnih kreditov za 
dobo do 10 let. Za kredite odplačujejo
4 %  obresti, razliko za najete kredite 
pa krije DO MEDEX. Kratkoročnih 
kreditov so dobili za 7,250.000 din, ki 
so jih odplačali s čebeljimi pridelki v 
tekočem letu. Čebelarji so imeli brez
plačne zdravstvene preglede čebel. Za 
to delo je bilo nakazanih V eterinar
skemu zavodu Slovenije 400.000 din. 
Organizirali so strokovne tečaje, ki jih 
bodo dopolnili tudi s praktičnim i te
čaji pri najboljših pridelovalcih če
beljih pridelkov. Organizirali so stro
kovne ekskurzije na kongres v Osijek 
in Atene. Na novo so organizirali opa
zovalno službo gozdnega m edenja in 
opremili opazovalne postaje. Za opre
mo in nagrade opazovalcem so pora
bili 550.000 din in še veliko bi lahko 
našteli, vendar menimo, da že ti po
datki dovolj zgovorno pričajo o raz
voju organizirane proizvodnje čebe
ljih pridelkov in o vlogi, ki jo ima 
DO MEDEX v tem procesu.

Delavcem DO MEDEX čestitamo k 
doseženim uspehom, obenem želimo, 
da bi tudi v bodoče uspešno gradili 
domačo surovinsko bazo ter tako p ri
spevali k naporom vse naše družbe za 
čimvečji pridelek hrane.

Uredništvo
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XXVII. KONGRES APIMONDIE
IN2 . LUDVIK KLUN

ZGODOVINA RAZVOJA PANJEV

Na pobudo nemškega čebelarskega 
strokovnjaka dr. R uttnerja je bila med 
kongresom pripravljena tudi tem atska 
razstava o razvoju panjev. Na njej je 
sodelovalo 16 držav, ki so prikazale 
najstarejše panje in čebelarsko orod
je. Med panji so bili tudi trije  naši 
kranjiči s poslikanimi končnicami, za 
katere so se še posebej zanimali obi
skovalci s fotoaparati. Obiskovalci so 
si lahko ogledali, kako si kranjica u re
di v takem  panju svoje gnezdo, za kar 
je  poskrbel še v pašni sezoni tov. J a 
len, ki je panj za toliko časa naselil 
s čebelami, da so v njem  zgradile 
satje.

Dr. R uttner si je veliko prizadeval, 
da bi bili na razstavi prikazani tudi 
naši kranjiči pa tudi za to, da bi raz
stava uspela, saj je med kongresom 
dvakrat razlagal obiskovalcem zgodo
vino panjev; enkrat v nemškem, d ru 
gič pa v angleškem jeziku. Fotografi
je naših panjskih končnih so bile pri
kazane tudi v paviljonu čebelarskega 
muzeja Apimondie, ki je v mestu 
K alm thout v Beligiji. Predsednik mu
zeja nam je s posebnim poudarkom 
dejal, da imajo v muzeju dve original
ni panjski končnici in enega kranjiča. 
Pohvalil je zgledno sodelovanje med 
našim muzejem v Radovljici in njiho
vim muzejem.

Za svojevrstno razstavo so poskrbe
li tudi organizatorji kongresa. Name
njena je bila predvsem nečebelarjem

in turistom  v njihovem glavnem me
stu. Na razstavo in v čebelarske vrste 
so jih vabili tako, da so po glavnih 
atenskih ulicah vozili z avtom opazo
valni panj s čebelami in z reklamo za 
obisk razstave.

SREČANJA

M ednarodni kongresi Apimondie po
sredujejo pozornemu obiskovalcu ve
liko novih spoznanj na področju čebe
larstva v zadnjih letih. Vendar m ar
sikatera spoznanja naslednji kongres 
dopolni ali prikaže nova in tako gredo 
stara  v pozabo, srečanja s čebelarji iz 
drugih dežel pa ostanejo še dolgo v 
prijetnem  spominu. Udeleženci kon
gresa iz Jugoslavije so deležni pri 
vzpostavljanju prijateljskih vezi še 
posebne pozornosti; največkrat že ob 
seznanjanju sogovornik spontano 
vzklikne: »O, Jugoslavija — Tito!« in 
kasneje ob obravnavanju čebelarskih 
problemov ne pozabi omeniti našega 
Janše. Če je sogovornik presenečen z 
vprašanji, ki se tičejo njegovih del, 
ki jih je podal na katerem  od kongre
sov ali pa v periodičnem čebelarskem 
tisku, je neposreden prijateljski stik 
še toliko trdnejši.

Predstavnik čebelarskega glasila 
ima pri vzpostavljanju stikov velike 
možnosti: čebelarski strokovnjaki so 
zainteresirani, da glasila pišejo o n ji
hovem delu in izkušnjah, saj je to n ji
hova afirm acija v svetu, organizatorji



K ra n j iči n a  ra z s tav i 
s ta r ih  p an jev

prav tako, saj prispevajo s pisanjem 
h končnemu uspehu kongresa in ne 
nazadnje so tu  razstavljavci in pro
izvajalci čebelarske opreme, za katere 
je pisanje o njihovih izdelkih v tujih 
čebelarskih glasilih najcenejša rekla
ma. Omeniti pa velja tudi poklicne 
čebelarje, ki v vedno večjem številu 
obiskujejo kongrese in razstave ter 
vsako koristno novost nemudoma uve
dejo v svoje čebelarstvo. Ti še poseb
no radi posredujejo svoje izkušnje. 
Zal je na kongresu vedno premalo ča
sa, pa je treba izkoristiti za take raz
govore tudi vožnjo na strokovni izlet.

Tako smo prisedli k skupini argen
tinskih čebelarjev iz večjega čebelar

skega obrata. Imajo od 6000 do 7000 
panjev, razporejenih na 260 stojiščih. 
Da katero od stojišč ne »pozabijo«, 
imajo skrbno urejene karte z vrisa
nimi stojišči in drugimi podatki. Na 
enem stojišču imajo od 15 do 30 pa
njev. Imajo 10-satne Langstrothove 
panje, v katerih pridelajo od 40 do 70 
kg medu v sezoni. Vsaki dve leti za
m enjajo matico. Matico dodajajo ved
no skupno s prašilčkom, v katerem  
matica zalega. Za združevanje uporab
ljajo preboden papir. Med točijo na 
dveh mestih, ki so od stojišč oddalje
na do 140 km. V sezoni iztočijo v vsa
kem obratu okrog 200 1 svojega me
du in okrog 300 t drugim čebelarjem.

P av iljo n  
b e lg ijsk eg a  m u ze ja
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Na dan iztočijo od 8 do 9 t medu. Naj
več medu dobijo iz bele deteljice. Če
bele pa uporabljajo tudi za opraševa- 
nje sadja in poljščin. Najbolje jim  pla
čajo za opraševanje sadeža kiwi. Za 
opraševanje je potrebno postaviti 4 
panje na hektar, za k ar dobijo 25 S 
po panju. Za opraševanje jabolčnih 
nasadov dobijo 15 S po panju. V sad
nem nasadu imajo čebele 2 do 3 tedne.

Ob povratku smo se pogovarjali z 
nemškimi čebelarji. Zakonca Krois iz 
Frohnstetna oskrbujeta 200 panjev v 
listovnih in nakladnih panjih že 30 
let. Na enem stojišču im ata največ 
40 panjev. Zanimalo me je, kakšne 
razlike je opazil pri čebelarjenju med 
listovnimi in nakladnim i panji:

čebelnjak z 9-satnimi listovnimi panji 
zimska krma: 9 kg 
donos: boljši od nakladnega panja, če 
je paša slaba

stojišče z 9-satnimi nakladnim i panji 
zimska krm a 18—19 kg 
donos: boljši od listovnega panja, če 
je paša dobra

Nekdaj je imel nemške črne čebele, 
sedaj pa je vse zamenjal za kranjice. 
Z njimi je zelo zadovoljen, le cena se 
mu zdi visoka, saj mora odšteti za m a
tico 30 DM. Med prodaja po 10 DM,

N a s trokovnem  
iz le tu

medtem ko plača za kilogram slad
korja 1,5 DM. Nakladne panje barva 
z belo barvo, da se ob poletni vročini 
ne pregrevajo.

Z donosom letos ni bilo nič. Tudi 
sicer se vedno vrstijo dobre letine s 
slabimi. Zadnjo dobro pašo je imel le
ta 1976, ko je pridelal 50 kg na panj.

O slabi letošnji beri je tarna l tudi 
čebelar W agner iz okolice Frankfurta, 
ki je letos pridelal komaj 5 kg na 
panj. Tudi on je od svojih čebelarskih 
dohodkov oddvojil nekaj sredstev, da 
sta z ženo lahko obiskala razstavo. 
Dejal je, da se mu to vedno dobro 
obrestuje, saj z vsakim  obiskom po
staja njegovo čebelarstvo bolj meha
nizirano. Na kongresu v Grenoblu si 
je oskrbel električne nože za odkri
vanje satja in električno radialno to
čilo na 36 satov. Pravi, da je s tem 
odpravil ozko grlo pri točenju medu.

Čebelari z 200 nakladnim i panji. Na 
enem stojišču ima 20 do 30 panjev. 
Čebele so kranjice. Maticam reže k ri
la. V sezoni ima do 5 %> rojev. Panje 
zaščiti s conculanom (podoben naše
mu sadolinsu). Uporablja samo zeleno 
barvo, da so panji manj upadljivi v 
naravnem  okolju. Namaz vzdrži 4 do 
5 let. Vse panje ima opremljene z vi
soko podnico (14 cm). Pravi, da ima 
lepe uspehe. Čebele bolje prezimijo, 
ker je zimska gruča dvignjena nad
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D esno  dr. L uka  
K olarovič  in  n o v in a r 

»Borbe«

vlago v podnici, pa tudi rojijo manj, 
ker rojeve čebele visijo pod satniki in 
ne silijo matice, da bi zalegala v roje
ve matične mešičke, kot se to dogaja 
pri nizki podnici. Taka podnica, oprem
ljena s prim ernim  vložkom, pa je tudi 
dober pripomoček pri ugotavljanju in 
zatiranju  varroe. Sicer pravi, da se 
do njega še ni razširila, ker so v Ober- 
rurselu izvedli drastične ukrepe, da 
bi omejili žarišče.

K dobremu prezimovanju pa po nje
govem m nenju prispeva tudi to, da da 
na panj z dvema nakladam a, v kate
rem prezim uje čebele, plastično m re
žo (2 X 2 mm) in nanjo povezne tre t
jo (prazno) naklado. Na to pa položi 
zaščiten pokrov. Tako nastane nad 
zimsko gručo zaprta zračna plast, ki 
je dober toplotni izolator. Tem pera
tu rna nihanja v panju so zato m anjša 
(podoben vpliv, kot ga ima podstrešje 
v našem domu).

Ob pavzi med predvajanjem  filmov 
mi je inž. Katzenelson iz argentinske
ga km etijskega inštitu ta pripovedoval 
o njihovih izkušnjah z našo kranjico. 
K ar ni mogel prehvaliti njene m iro
ljubnosti in marljivosti. To pa je tudi 
razumljivo, saj imajo opraviti z na
padalnim i afriškimi čebelami. Te če
bele so velik problem za prebivalstvo 
in živali, saj napadajo v združenih ro

jih iz več čebeljih družin. Roj doseže 
tudi prem er enega m etra, v dolžino 
pa do dveh metrov. Za čebelarja ne 
predstavljajo velikih težav, ker se 
ustrezno zaščiti. Čebelarji cenijo te 
čebele, ker so zelo produktivne. S kri
žanjem z m iroljubno kranjsko čebelo 
so dobili križance, ki so manj napa
dalni, imajo pa tudi dobre gospodar
ske lastnosti. V prihodnje si obetajo, 
da bodo na ta način rešili problem 
afriških čebel. Ze sedaj uvozijo iz ZDA 
v ta namen nad 20.000 matic.

Ko sva govorila o čebeljih boleznih, 
je dejal, da so varroozo zelo omejili s 
fenotiazinom. P ri nosemi pa je bil ze
lo kategoričen: »Nobenih antibiotikov 
v panj. Nosemo je treba zatirati z od- 
biro čebeljih rodov, ki so odporni pro
ti nosemi.« Podobnega m nenja je tudi 
predstojnik poljskega čebelarskega in
štitu ta dr. Wojke, ki mi je dejal, da 
je na Poljskem največji problem no
sema. Posebno so podvržene nosemi 
kavkaške čebele, ki so gospodarsko 
zelo zanimive, saj dajo v njihovih raz
m erah do 3-krat večje donose kot do
mače ali kranjice, vendar jih nosema 
najbolj prizadene. Zato iščejo pri od- 
biri take rodove, ki so odporni proti 
nosemi. Pričakujejo, da bodo z odbiro 
dosegli v borbi proti nosemi dobre 
rezultate.
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Ko sem ga vprašal, če ni bil v skr
beh, da bi afriške čebele, ki jih je pred 
leti imel na Poljskem, ušle in napra
vile take težave kot v Južni Ameriki, 
je dejal: »Svojega raziskovalnega dela 
na afriških čebelah nisem mogel za
ključiti na področju, k jer so razširje
ne, pa mi ni kazalo drugega, kot da 
sem jih vzel s seboj na Poljsko. No
bene nevarnosti ni bilo, da bi se pri 
nas razširile, saj tra ja  zima 6 mese
cev; tako dolgega prezim ovanja pa 
afriške čebele ne prenesejo. P ri vas 
v Dalmaciji pa bi se verjetno obdr
žale.«

Poročilo s kongresa ne bi bilo po
polno, če ne bi omenil tudi tragične
ga dogodka — železniške nesreče vla
ka, s katerim  je potovala skupina ju 
goslovanskih čebelarjev na kongres. 
S čebelarji je  potoval tudi prim arij 
novosadske klinike dr. Luka Kolaro-

vič, ki je  tudi v čebelarskih krogih 
znan kot dober čebelar, organizator 
te r pisec in prevajalec strokovnih če
belarskih člankov. Ob nesreči je z ve
liko požrtvovalnostjo reševal ranjen
ce in jim  nudil zdravniško pomoč. Ko 
so novinarji poročali o nesreči, so od 
očividcev veliko slišali o požrtvoval
nem nepoznanem zdravniku, ki je po
tem, ko so bili ranjenci odpeljani v 
bolnišnico, odpotoval s čebelarji na 
kongres. S posredovanjem našega ve
leposlaništva v Atenah so ga našli no
vinarji na kongresu. Srečal sem ga v 
kongresni stavbi, ko je še ves pretre
sen od tragičnega dogodka pojasnje
val novinarju potek nesreče. Svojo 
pripoved je zaključil: »Ko sem svoje 
delo končal, sem se šele prav zavedel 
velike tragedije. Ves umazan in k r
vav sem šel v vagon in se z jo k a l. ..«

O INSEMINACIJI MATIC
IN2 . VLADISLAV KRAUS — C S S R

PREDHODNO POROČILO

P ri um etnem  oplojevanju matic 
uporabljajo v sedanji praksi za nji
hovo narkotizacijo ogljikov dioksid. 
Vsaka m atica dobi prvo narkozo 10 
m inut pred samo inseminacijo in po 
naslednjih 24 urah še drugo, deset mi
nutno poinseminacijsko narkozo. To 
povzroča stimulacijo jajčnikov, da se 
m atice napnejo. Brez takšnih narkoz 
v tra jan ju  20 m inut bi nam reč ve
čina insem iniranih matic ali sploh ne 
začela zalegati ali pa bi začela šele 
po daljšem času. P rav zato priporo
čajo avtorji inseminacijskih razprav, 
posebno Amerikanci, tudi trideset
m inutne narkoze.

Več let smo pri priznani reji Skle- 
n ar 47 v južni Češki uporabljali v 
običajni praksi dve desetm inutni n ar

kozi. Toda vedno smo se prepričali, 
da vpliva COo na večino matic biolo
ško negativno. Ima nam reč za posle
dico njihovo predčasno staranje ter 
povečano izrabljenost v drugem, pred
vsem pa v tretjem  letu zaleganja. Za
to smo že dalj časa iskali način, kako 
bi to stanje izboljšali. Konec ju lija  
1979 smo se trudili, da bi povzročili 
pri umetnem oplojevanju matic samo 
lokalno neobčutljivost na področju n ji
hove želne komore — nožnice. Matice 
smo normalno vložili v inseminacijski 
aprat, da smo potem lahko vpeljali 
iglo s semenom. To se nam pa ni po
srečilo. Skrajšali smo torej matici 
narkozo COo na minimalno potrebno 
dobo ene in pol do dve minuti. V tem 
času prejm e seme, ki je bilo priprav
ljeno v igli aparata. Nato smo jo ta
koj vzeli iz narkoze. Dajemo torej
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maticam največ 10'°/o doslej uporab
ljenega in predpisanega časa tra jan ja  
narkoze COL>, ker druga nakroza ni 
več potrebna in odpade. P ri tem upo
rabljam o hormon, ki pospešuje stim u
lacijo — dozorevanje jajčnikov m ati
ce tako hitro, kakor se to dogaja pri 
naravnem  parjenju.

Tako umetno oplojene matice so vse 
dozorele med tretjim  in šestim dne
vom po osemenitvi in so s svojo vi
talnostjo in s svojim izgledom bile

popolnoma enake naravno parjenim  
maticam. Tudi zazimili smo jih.

Nadaljnjo uporabo takšnega načina 
inseminacije bomo preverjali in z njo 
nadaljevali na začetku sezone 1980. 
Ce bodo potem uspehi pri reji matic 
vedno enako dobri ob vseh okolišči
nah, kakor so bili doslej, bomo dobili 
popolne osnove za celotno znanstveno 
ovrednotenje vsega delovnega postop
ka, stanja in storilnosti teh matic, kar 
bomo tudi objavili.

NAŠ SELEKCIJSKI PROGRAM
INŽ. VLADIMIR V E S E L ?

Leta 1969 je sprejela osrednja re j
ska komisija na podlagi rezultatov 
večletnih prim erjalnih poizkusov raz
iskovalnega čebelarskega zavoda v Do
lu, in tudi na podlagi izkušenj drugih 
dežel srednje Evrope, dolgoletno kon
cepcijo vzreje kranjske čebele v ČSSR, 
tako da bomo križano deželno čebelo 
postopoma nadomestili s kranjsko če
belo, ki našim pogojem bolj ustreza. 
Da bi opravili to nalogo, smo ustva
rili mrežo centralno vodenih regio
nalnih, priznanih in razmnoževalnih 
postaj, katerih  več kot 50 pokriva da
nes celo ozemlje CSSR.

Znotraj tega kolektivnega sistema 
selekcijskega dela z doslej nenavadno 
široko osnovo izbora, je pri nas prvič 
uspelo uveljaviti v večjem proizvod
nem merilu individualni izbor, tj. iz
bor tako matičnega, kakor tudi oče
tovskega m ateriala ob kontroli parje
nja s pomočjo tehnike um etnega ose
m enjevanja, tj. inseminacije. Od leta 
1972 naprej, ko smo vpeljali centralno 
evidenco, smo iz regionalnih in pri
znanih rej dobavili več kot 2000 ple
m enskih insem iniranih matic, ki so 
jih  v razmnoževalnih rejah  preverili, 
in nato tiste, ki so se izkazale, raz
množili v velikem številu.

Sistem selekcioniranja je torej v 
preprosto ponavljanem iskanju dvojic 
odličnih, toda vzajemno nesorodnih 
matic in v njihovi združitvi s pomoč
jo inseminacije.

Trenutno dopolnjujemo to osnovno 
delovno metodo individualnega izbo
ra  z nam ernim  ustvarjanjem  linij ter 
z vzajemnim križanjem, torej s tvor
bo m edlinijskih večkratnih hibridov. 
To pomeni, da končni produkt — med- 
linijski križanec, ki ga pošljejo iz re
gionalne ali priznane reje v nadaljnjo 
množitev razmnoževalni reji, obsega 
najm anj dve, toda večinoma tri in več 
preizkušenih ter vzajemno nesorodnih 
linij. Da bi zagotovili nesorodnost, iz
koriščamo razne rodove, ki pripadajo 
alpskemu ekološkemu tipu kranjske 
čebele. N ajštevilneje je zastopan rod 
Troisek, potem rod Sklenar in Pešec; 
razen teh avstrijskih rodov uporab
ljamo tudi vrsto rej kranjic domačega 
izvora, kolikor so seveda izpolnjeni po
goji priznavalnega postopka.

Tem eljne prednosti tega sistema so 
predvsem v tem, da osnovna enota za 
izbiro ni več posamezna matica, am
pak že cela linija, pri kateri obstaja 
veliko večja možnost, da se ohrani s 
pomočjo vzreje večjega števila matic
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na posameznih stopnjah ustvarjan ja 
linije kot pa pri posameznih maticah. 
Potem je važna tudi možnost uvrstit
ve začasne sorodstvene selekcije, ki 
jača konservatizem dednosti in poma
ga odkrivati pom anjkljivosti, ki bi jih 
sicer v heterogenem  m aterialu sami 
težko zasledili.

Sam delovni postopek je razdeljen 
na več faz. N ajprej izbiramo ustano
viteljice linij. Te morejo postati samo 
matice, ki so pokazale odlične in za
dostno izravnane rezultate in dobre 
sprem ljevalne lastnosti čebel in več
jega števila matic — hčera. V prilože
ni shemi (sl. 1) je generacija ustano
viteljic označena s črko »P« (tj. pa- 
rentalna — roditeljska, izhodna gene
racija), nakar s številko takšne m ati
ce —- ustanoviteljice označujemo celo 
linijo.

V drugi fazi preverjam o sorodstve
no selekcijo ustanoviteljice. V shemi 
je označena ena sorodstvena — »in- 
breedna« generacija parilnega sistema 
bra t X sestra. Od m atice ustanovitelji
ce vzredimo neoplojene m atice in tu 
di tro te te r jih združimo s pomočjo 
inseminacije. Od vsake ustanoviteljice 
vzredimo vedno večje število hčera, 
od katerih  potem izberemo za nadalje
valko tisto, ki je najboljša. V shemi 
je označena že samo ta  izbrana m ati
ca. Generacijo tako sorodstveno spar
jenih matic označimo Ii (kar pomeni 
prvo »inbreedno — sorodstveno gene
racijo). Prednost ustvaritve inbreed- 
ne generacije je razen boljšega spo
znanja lastnosti m atice ustanovitelji
ce tudi fiksiranje genotipa matice 
ustanoviteljice. Iz sheme dobro vidi
mo, da v Ir generacijo ne morejo 
vstopiti nobene druge »alele«, kot ti
ste, ki jih  vsebuje genotip ustanovi
teljice. Na podlagi rezultatov vred
notenja inbreednih matic uvrstim o bo
disi linijo v seznam ali pa prenehamo 
z nadaljnjo vzrejo.

O hranitev genotipov matice usta
noviteljice v inbreednih hčerkah pa 
ima znatno praktično vrednost — po

men, ker prvotna m atica — ustanovi
teljica linije — ne more biti po kon
čanem celoletnem vrednotenju več v 
čebelji družini.

Ne smemo pa seveda zamolčati, da 
je vrednotenje inbreednih matic zelo 
težavno, ker moramo upoštevati iz
pad zalege, ki je posledica načina 
dednosti spola pri čebelah. P ri vred
notenju inbreednih matic je tudi znat
na rezerva, in to ravno pri izpopol
nitvi njihovega vrednotenja. P rav ta 
ko se bomo trudili, da bomo obdelali 
laboratorijsko metodo s testiranjem  
takih matic v obdobju izven sezone.

V nadaljn ji fazi — gre za vrstico, 
označeno v shemi s simbolom 2 H (kar 
pomeni, da gre za hibrida, v katerem  
sta vključeni dve liniji) — pa se raz
likuje postopek pri matični in pri tro- 
tovski liniji. Medtem ko pri matični 
liniji vzredimo neoplojene matice 2 H 
generacije neposredno od izbrane in- 
breedne matice, moramo odvzemati 
trote šele od hčera izbranih inbreed
nih matic. Prednost je v tem, da pri 
teh maticah, ki dajejo trote, ni važno, 
kakšen je bil način parjenja in tudi 
ne, od kod izvirajo ti troti; zato pred
nostno uporabljamo za produkcijo li
nijskih trotov matice, ki so bile na
ravno parjene. S tem da smo vrinili 
to generacijo, upoštevamo prem ik ge
notipov haploidnih trotov — splošno 
je ta  zakon znan z rekom, češ da »trot 
nima očeta in da se očetovski del ge
notipov uveljavlja šele s posredova
njem njegovega deda.« Če bi to gene
racijo izpustili oziroma preskočili, ne 
bi izkoristili pri liniji trotov afekta 
sorodstvene selekcije za ojačanje kon- 
servatizm a dednosti, tako da bi delo 
z inbreedno generacijo postalo odveč.

Tako nastale hibridne matice dalje 
preizkušamo in vrednotim o ne samo 
kot posamezne matice, ampak pred
vsem kot cele skupine. S tem dobimo 
pregled o najustreznejši kombinaciji 
linij. Glede kombinacij se lahko rezul
ta ti razlikujejo tudi pri uporabi ena
kih linij, če je enkrat določena linija
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SHEMA SELEKCIJE DVOLINIJSKIH (2 H) IN TROLINIJSKIH HIBRIDOV 
(3 H) OB UPORABI ENE GENERACIJE INBREDINGOV:

P =  parentalna generacija
2 H =  hibridna generacija iz dveh linij
3 H =  hibridna generacija iz treh  linij

inseminacija — X  ——
vzreja ^ ---------------—

ustanoviteljica 

Q  m atica 

cf  tro ti

|  m|  prva generacija »inbredna«

uporabljena kot m atična linija, drugič 
pa kot trotovska. To pomeni, da za
radi t. i. recipročnosti ne morejo imeti 
križanci identično storilnost.

Najboljše kombinacije potem dalje 
razmnožujemo z dobavami v razmno
ževalne reje, m orebiti uporabimo naj
boljšo matico določene kombinacije za 
vzrejo neoplojenih matic — hčera — 
tem elja trilinijskega hibrida (3 H).

Postopek paritve trotov nadaljnje 
nesorodne linije k tem 2 H maticam 
je popolnoma podoben ustvarjan ju  
2 H generacije (glej shemo).

V nadaljnjem  postopku je  mogoče 
te hibride že razmnoževati pa tudi do
dati novo linijo ali križati dva dvoli- 
nijska hibrida in podobno. Tako lahko 
nastanejo samovoljni večkratni hibri
di, vendar moramo upoštevati prim er
nost kombinacije posameznih linij in 
seveda zopet njihovo vzajemno neso-

rodnost.
Za letošnjo sezono imamo na voljo

12 linij, overjenih na podlagi faz so
rodstvene selekcije, ki jih  sedaj vza
jemno kombiniramo in preizkušamo. 
Matice posameznih kombinacij so raz
meščene pod najrazličnejšim i pogoji 
na ozemlju naše cele republike in so 
seveda zajete v centralno vodeni evi
denci. Po nekaj letih  bomo lahko 
ovrednotili prispevek tega postopka, 
ki ga pričakujemo, tako glede heteroz- 
nega efekta na celotno večjo življenj
sko sposobnost »družin«, kakor tudi 
zaradi večjega selekcijskega efekta in 
večje homogenosti potomstva.

V nadaljn ji perspektivi pa domne
vamo, da bodo na tak  način lahko v 
prihodnje ustvarjane tudi linije in 
kombinacije s specializirano uporab
nostjo.

Včelarstvi, št. 7/79
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KAKO SMO ČEBELARILI PRETEKLO POMLAD 
NA VIPAVSKEM IN GORIŠKEM

DR. RADOVAN BRATINA

Sem ter tja  beremo članke in sliši
mo čebelarje, ki tarnajo, češ da ta  ali 
ona nekdaj medovita rastlina danes ne 
medi več. Tako ugotavljamo predvsem 
pri ajdi in v zadnjih letih pri akaciji. 
Tudi letos spomladi smo vipavski če
belarji skeptično gledali na razvoj in 
možnosti medenja akacije, edine iz
datne paše za Goriško in Vipavsko.

Teden pred cvetenjem akacije sem 
imel priložnost govoriti z m arsikate
rim  čebelarjem  in vsakdo je bil pre
pričan, da bo letos akacija slabo cve
tela, da bo k ra tko tra jna  in da ne bo 
medila.

Prevaževalci iz Gornje Vipavske in 
iz Pivške planote, ki po navadi vozijo 
na akacijo okrog Nove Gorice v Pa- 
novec in Rožno dolino, so se namenili 
ostati kar doma, saj niso videli nobe
nih obetov zaradi poznih pozeb, dol

gotrajne suše, hude vročine in burje 
te r marsikdo — opravičeno — zaradi 
šibkih družin. Tudi jaz sem bil istega 
m nenja in bil prepričan, da bom mo
ral krm iti izredno močne družine, 
polne zalege, vse z enoletnimi m ati
cami.

Toda kar naenkrat se je pokazala 
drugačna podoba.

Akacija, ki je  spočetka zelo ozele
nela in je bilo videti na njej le malo 
grozdkov, se je kar naenkrat pobelila 
in bujno zacvetela.

Za časa njenega razvoja, z izjemo 5. 
in 6. maja, ko se je nočna tem pera
tu ra  približala ledišču, je bilo izredno 
toplo in suho vrem e in je pihala rahla 
burja. Dnevne tem perature so dose
gale v senci 35° C.

18. m aja so se razcveteli prvi grozd
ki na zgodnjih prisojnih legah. Z ra
dovednostjo sem pripognil vejo in po- 
duhal te r potipal cvetje. Vonj je bil 
opojen in cvetje močno — trdo. Sam 
pri sebi sem dejal: To je pa dober 
znak. Akacija bo medila!

Do 21. m aja — cvetje še v razvoju 
in pihala je rah la burja  — so bili do
nosi bolj klavrni. Od 22. do 31. m aja 
je bila akacija v polnem cvetju. Vre
me je bilo ves čas jasno in zelo vroče. 
Cela dolina je bila en sam vonj, cvetja 
pa na pretek.

Cvetje je bilo izredno močno, nič ni 
odpadalo, prej se je posušilo na dre
vesu in zelo medilo. Celo na ovelem 
cvetju sem videl čebele posedati in 
brati.

Dnevni donosi niso bili rekordni, v 
glavnem so se gibali od 3 do 4,50 kg, 
toda nočno izhlapevanje je bilo mini
malno.

Celotni donos dobrega devetsatarja 
je bil 35 kg.

Panji, katerim  sem odsti-anil zgor
nja okenca, so zgradili in napolnili
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prostor med okenci in vrati. Lepo jih 
je bilo pogledati! Med je bil izredno 
gost in aromatičen.

Torej trditev, da nekatere medovi- 
te rastline danes ne medijo več, ne bo 
držala. Na medenje rastlin  vpliva 
predvsem vreme v širšem pomenu 
besede: vlaga, toplota, vetrovnost,
sonce itd.

Ce bi ajda za časa cvetenja imela 
ugodno vreme, zadostno vlago in za
dostno toploto, bi tudi ponoči gotovo 
medila.

Po letošnjih izkušnjah vidimo, da 
akaciji p rija dolgotrajno suho in toplo 
ter južno vrem e z zadostno vlago v 
tleh.

Spominjam se letin, ko je akacija 
vegetirala in začela bujno cveteti v 
vlažnem, deževnem vremenu. Nato se 
je vreme naglo izboljšalo in naenkrat

pritisnila silna vročina nekaj dni so 
bili donosi celo do 7 kg na dan, z moč
nim izhlapevanjem, toda po treh, šti
rih dneh je cvetje začelo odpadati, 
kot bi bilo skuhano in paše je bilo 
konec.

V takih prim erih so močne družine 
še kar nabrale, šibkejše pa nič. Zato 
naj nam ne bo preveč, če ponavljam, 
da moramo skrbeti, da bomo imeli 
stalno močne družine, ki lahko izra
bijo še tako kratkotrajno pašo. To pa 
bomo dosegli z odbranimi mladimi 
maticami, z velikim številom mladih, 
neiztrošenih jesenskih čebel, z dobro 
in obilno zimsko zalogo te r z zdravim 
in mladim satovjem.

S takim i družinam i bomo lahko 
m irno zajadrali v zimo in m im o ča
kali na novo pomlad in na nove 
uspehe.

RESNICI NA LJUBO ALI ZAŠČITA ORGANIZIRANIH 
ČEBELARJEV

S TO JA N  DROC

V 10. številki Slovenskega čebelar
ja berem  članek pod naslovom »Za
ščita organiziranih čebelarjev« avtor
ja Dušana Medveda. Iz vsebine očit
no izhaja avtorjeva neustrezna infor
miranost, kajti če bi bilo res, kar na
vaja tov. Medved, bi ne bilo pripomb 
in tudi ne hude krvi prav zaradi po
stopka pri obveščanju v času prašenja 
oljne repice letos spomladi. Naj av
to r ne zameri moji trditvi, in s tem 
bo tudi sam soglašal, da so slabe in
formacije dezinformacije, ki so le v 
škodo in zavajajo čebelarsko dejav
nost.

Res je, da so letos v Bujščini ob 
prašenju oljne repice do nekaterih  če
belarjev ubirali neobičajne postopke, 
povsem nezakonite. V želji, da bo jav
nost objektivno inform irana, navajam  
v nadaljevanju sestavka objektivna

dejstva, torej takšna, kakršna dejan
sko so.

2e  leta je znano, da čebelarijo v 
Istri tudi čebelarji Slovenci, stanujoči 
izven območja istrskih občin. To so če
belarji Slovenskega prim orja pa tudi 
iz notranjosti Slovenije. Mednje spa
da tudi tov. Medved. In to ne od le
tos, temveč že več let nazaj. Naj po
vemo, da tov. Mario M artelanc čebe- 
lari v Hrvatski Istri že več kot 10 let, 
vsi nam znani čebelarji pa več kot tri 
leta. V tistih letih ni bilo čebelarske 
organizacije v Bujah in se zato ni bi
lo z njo moč povezati. Vsakdo je po 
najboljši vesti izbral stojišča čebel ta 
ko, da bi ne hodil v »zelje« tam kajš
njim  čebelarjem.

Pred dvema, trem i leti so čebelarji 
občin Buje, Umag in Novigrad usta
novili društvo, ki šteje po ustnih po-
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datkih 25 članov. Pojavile so se tudi 
prve šikane, zlasti proti nekaterim  če
belarjem, in le od določenih posamez
nikov, o prenatrpanosti čebel z neko 
neobjektivno oceno, da se na oddalje
nosti 5 km od domačega čebelarja ne 
bi smele stacionirati čebele »priseljen
cev«. Taki odnosi so objektivno nujno 
narekovali, da so sprejeli predpis o 
ukrepih za zaščito živinoreje, ki vse
buje in ureja tudi odr jse v čebelar
stvu (sedmo poglavje 14. člen).

Omenjeni zakon je bil sprejet le
tos 22. februarja ter je  pričel veljati 
prve dni meseca marca. Nesporno je 
takšen predpis koristen, za sedanji 
čas pa celo nepogrešljiv. Zakaj? Za
radi čebelarjev nomadov in množične 
uporabe pra? v in škropiv, ki niso 
vselej v skla ,u z interesi čebelarstva. 
Nudi pa tudi pravno varnost čebel, 
kar je izredno pomembno. Člen 53 
jasno določa pravice in dolžnosti če
belarja prevaževalca. Za čebelarje, ki 
pa imajo čebele stalno v Istri, dolo
čila 53. člena ne veljajo, kajti le-ti ne 
prihajajo tja s čebelami na pašo, tem 

več tam  stalno čebelarijo. Zatorej je 
zaključek tov. Medveda v članku lah
ko samo le želja, naj bi bilo tako, to
da pod pogojem, da se spoštuje ve
ljavni predpis. Moram jasno povedati, 
da so čebelarji iz Slovenskega prim or
ja, ki so letos utrpeli m aterialno ško
do zaradi prašenja, bili znani, in že 
obveščeni leta 1976 o prašenju repice 
na približno istih površinah. Tako ob
našanje kljub jasnim predpisom ni sa
mo nemoralno, temveč tudi kaznivo.

Inšpektor občine Buje dipl. inž. Ko
zlovič nam  je zagotovil, da bo sklical 
posvet z vsemi zainteresiranim i, da se 
izognemo nadaljnjim  nepotrebnim  
konfliktom. Mi si takega posveta že
limo, kajti mora privesti do skupnih 
stičnih interesov, v kar smo trdno 
prepričani. Tajnik društva v Bujah 
mi je pred dvema letom a obljubil, da 
bo poklical na čebelarski sestanek tu 
di nas »tujce«, toda do danes do tega 
še ni prišlo.

O rezultatih  pričakovanega razgovo
ra bom napisal članek, ko mi bodo 
znani.

OBVESTILO

Medobčinska zveza čebelarskih organizacij Celje obvešča vse 
čebelarje celjske regije, da organizira celodnevni sem inar O EKO
NOMSKEM ČEBELARJENJU za čebelarje, ki želijo dopolniti svo
je znanje.

Sem inar bo dne 26. januarja  1980 s pričetkom ob 8. u ri v 
osnovni šoli I. celjske čete v Vodnikovi ul. 4, ki je v centru mesta 
v neposredni bližini upravne zgradbe Ljubljanske banke.

Po program u bo sem inar tra ja l od 8. ure do 12.15 in nato po
poldne od 13.30 do 17.30.

Predavatelji bodo: Karel Žerjav, Janez Pislak, Franc Kolenc, 
inž. Ludvik Klun, Ivan Fegeš in Joško Slander. P ri svojem izva
jan ju  bodo uporabljali diapozitive in druge pripomočke.

Vsi vljudno vabljeni!
Predsednik MZCO Celje 
Joško Slander
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VII. letnik 1980 številka 1

bilten
medex exp.-imp. delo  na domu in

d. e . kooperacija

DO MEDEX EXPORT-IMPORT JE PRAZNOVALA 25-LETNICO

P re d se d n ik  S F R J in  Z K J tov. Jo s ip  B roz-T ito  je  od likova l de lovno  o rg an izac ijo  
z R edom  de la  z z la tim  vencem . P o d p red sed n ik  S k u p šč in e  m es ta  L ju b lja n e  tov . N iko 
L ukež  izroča v isoko o d lik o v an je  p red sed n ic i de lav sk eg a  sv e ta  tov. M arje ti V išn jev a r

M edex  je  p razn o v a l 25-letn ico  de lo v a
n ja . Č e tr t  s to le tja  sam o po sebi še  ne 
p re d s ta v lja  k ak šn e  posebne tra d ic ije , to 
d a  M edex  je  n a s ta l k o t log ična  posled ica 
s č eb e la rje n je m  n a v d u še n ih  S lovencev  in  
je  p red v sem  v  zad n jih  p e tih  le tih  p re 
ra se l n e  le  v  n a jv e č je  to v rs tn o  jugoslo 
van sk o  p o d je tje , m a rv eč  tu d i v  p o d je tje  
z m ed n a ro d n im  ugledom .

K A J J E  PR A V Z A PR A V  M ED EX  
DAN ES?

Ce bi hoteli povsem na kratko opisati 
dejavnost tega nekaj več kot 200-član- 
skega kolektiva, je to delovna organiza
cija, ki organizira čebelarje za proizvod
njo čebeljih pridelkov, pospešuje čebe
larstvo in se ukvarja s predelavo vsega,
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k a r  čebele  znesejo  v  p an j. B eseda  p re d e 
lav a  včasih  m alce  m oti, sa j sp o m in ja  na  
zam o tan e  in d u s tr i js k e  procese. T oda, k a r  
je  zam o tan eg a  in  » tehn ičnega« , so p ra v 
za p ra v  zelo k o m p lic iran e  in  n a ta n č n e  k e 
m ične, fiz ične in  b io loške  raz isk av e  m e
du, m a tičn eg a  m lečka , cv e tn eg a  p ra h u  in  
p ropo lisa , k i j ih  o p ra v lja jo  M edexovi v i
so k o k v a lific iran i delavci, o rg an iz iran i v 
p osebnem  odde lku  »B iotični cen ter« . Ta 
ed in s tv e n a  ev ro p sk a  in s titu c ija , k i je  ze
lo n a  široko  ra z v e ja la  so d e lo v an je  z n a j
raz ličn e jš im i jug o s lo v an sk im i m ed ic in 
sk im i in  d ru g im i zn an s tv en o -raz isk o v a l-  
n im i u s ta n o v a m i k o t so: M ikrob io lošk i 
in š ti tu t  M ed ic inske  fa k u lte te  v  L ju b lja 
ni, In š ti tu t  »Jožef S tefan« , In š ti tu t  »Bo
ris  K idrič«  L ju b lja n a , In s t i tu t  »R uder 
B oškovič: Z agreb , S to m ato lo šk a  k lin ik a  
L ju b lja n a , F a rm ak o lo šk i in š ti tu t  M ed i
c in ske  fa k u lte te  Niš, Z avod  SHS za z d ra v 
stv en o  v a rs tv o  L ju b lja n a , O ddelek  za 
fa rm ac ijo  F a k u lte te  za n a rav o s lo v je  
L ju b lja n a , In s t i tu t  M ax P la n c k  M ünchen  
itd ., in  k i v sak o  le to  v loži v  i-aziskoval- 
no delo p rib ližn o  po l s ta re  m ili ja rd e  d i
n a r je v  je  tis to  »srce« d e lovne  o rg an iza 
cije, k je r  se zd ru žu je  slovensko  in  ju g o 
slovansko  z n a n je  in  se p o ra ja jo  recep ti 
za » p repara te«  čebe lje  lek a rn e . T u  se na  
p od lag i o snovn ih  raz isk av , p re izk u šan j 
in  k a sn e jš ih  š tev iln ih  k lin ičn ih  raz isk av  
ro je v a jo  p re p a ra ti  k o t so ju b ile jn a  se
r i ja  ap ifitov , zn an i in  m ed n aro d n o  p r i 
zn an i M edexovi izde lk i ap ikom pleks, 
p ropo lisova  t in k tu ra , ap ilec itin , ap ipo l 
in  d rug i.

Z A K A J SE  M ED EX  Z V SEM  TEM  
U K V A R JA ?

O dgovor je  in  n i enostaven . P o d je tje , 
k i je  n a s ta lo  zato, da  b i odkupovalo  in  
p ro d a ja lo  m ed, p a  sev ed a  vse  tisto , k a r  
č e b e la rji p o treb u je jo , je  to  s ice r sp rv a  
resn ično  počen ja lo , to d a  sodobna sp o zn a
n ja  in  p o novna  p o trd ite v  n ače la  očeta  
m ed ic ine  H ip o k ra ta , d a  je  h ra n a  lek  in  
le k  h ra n a , je  po sta lo  v z ad n je m  č e tr t
le t ju  teg a  s to le tja  sp e t tak o  očitno , d a  se 
to re j s ta r i  re sn ic i en o stav n o  n i več  m oč 
ogniti. D a je  m ed , p ropolis, m a tičn i m le 
ček  p a  tu d i c v e tn i p ra h  zd rav ilen , p iše  
v  m nog ih  s ta r ih  k n jig a h  v seh  narodov . 
T oda k a j je  tisto , k a r  je  zd rav iln o  in  
kako  je  zd rav iln o  te r  k ak o  d e lu je  v sak  
ta k  e lem en t iz p a n ja  n a  človeka, k ak o  v 
k o m b in ac iji, k ak o  v  raz ličn ih  dozah in  
ses tav ah , k ak o  v p liv a  n a  m lade , sta re , 
k ako  p rev en tiv n o , k ak o  k u ra tiv n o , to  je  
vršita v p ra ša n j, k i jo  je  p red se  po stav il 
M edex in  se  tu d i v k lju č il v  svetovno  g i
b an je , k i p re u č u je  zd rav iln o  u č in k o v a 

n je  p rid e lk o v  čebe ljega  p a n ja . T ežko se 
je  b a h a ti in  si o d re je ti m esto , k i ga M e
dex  k o t n a jv e č ja  in  p ra k tič n o  ed ina  to 
v rs tn a  o rg an izac ija  v  Ju g o s la v iji p re d 
s ta v lja  v  m ed n aro d n em  zd ru žen ju  A p i- 
m o n d ia  in  še posebej n a  pod ro č ju  ap i-  
te ra p ije , vede, k i se u k v a r ja  z z d ra v il
n im i u č in k o v an ji v seh  čeb e ljih  p ride lkov . 
D ejstvo , da  je  b il lan i M edex  v  P o rto rožu  
o rg an iza to r tre tje g a  m ed n aro d n eg a  s im 
p oz ija  ap ite rap £ v to v , pove svo je , glede 
n a  razvo j p a  je  m oč dom ačo zn an o st n a  
te m  p o d ro č ju  p o stav iti n a  t r e t je  m esto  
n a  sv e to v n i les tv ic i, tak o j za S ov je tsko  
zvezo in  R om unijo .

Ce b i h o te li odgovoriti n a  zas tav ljen o  
v p ra ša n je , zaka j se  M edex  u k v a r ja  z 
vsem  tem , je  m oč reči k ra tk o , da  b i p o 
sred o v a l čim  več čeb e ljih  p rid e lk o v  in 
s tem  m ed  de lovne l ju d i sp ra v il čim  več 
p re v e r je n ih  in  o stro  k o n tro lira n ih  izdel
kov, k i so s ic e r  h ra n a , a h ra n a , za k a te ro  
se ve, da  lah k o  celo tno  p opu lac ijo  m očno 
šč iti p re d  n a jra z lič n e jš im i bo lezn im i c i
v ilizac ije . P ra v o  o rien tac ijo  M edexa  po
t r ju je  dobesedno  kop ica  p rizn an j, n a ra 
ščan je  p o v p ra še v a n ja  po ta k šn ih  izdelkih  
in  ne  n a z a d n je  tu d i v se  š tev iln e jša  p r i 
p o ročila  u g led n ih  k lin ik , n a j p a c ie n ti z 
n a jra z lič n e jš im i bo lezn im i p rev en tiv n o , 
p a  tu d i  k u ra tiv n o  posegajo  po n a š ih  p re 
p a ra tih .

M očno raz iskova lno  delo in  vse večja  
p ro d a ja  p a  n am  n a la g a ta  drugo , n ič  m an j 
pom em bno  dolžnost. N am reč, o sk rbo  s 
p r id e lk i čeb e ljeg a  p a n ja . P r i  ta k o  v e lik i 
p ro izv o d n ji je  seveda a m a te rsk o  čebe
la r je n je  p rem alo . O b raz isk o v a ln em  delu  
je  tu  d rugo  ve liko  področje , v  k a te reg a  
sm o se zag riz li z vso  m očjo. T o v a rn e  če 
be l n i, p ač  p a  so  pok licn i čeb e la rji, k i 
so p r i n a s  v  de lovnem  ra z m e rju  in  a rm a 
d a  čez 1000 čeb e la rjev  koop eran to v , k m e 
tov, de lavcev  in  lju d i d ru g ih  pok licev  v 
v se j Ju g o s lav iji, k i v es svoj p ro s ti čas 
posvetijo  čebelam . Z al pa  tu d i to  n i do
vo lj, sa j m o ra  Ju g o s la v ija  le tn o  uv o z iti 
že sedaj 5000 to n  m edu. Ob v se  večjem  
z a n im a n ju  za h ran o , k i je  lek  v  p ra v e m  
po m en u  besede, p a  je  vse n aše  h o ten je  
u sm erjen o  v  to, d a  b i sam i p rid o b ili čim  
več m ed u  tako , da  bom o zaposlili čim  
več d e lav cev  n a  dom u. S eveda  v  k ra jih , 
k je r  je  in d u s tr i je  čim  m an j, k je r  je  v 
z ra k u  in  zem lji čim  m an j vsega tistega , 
p ro ti čem u r se p ra v z a p ra v  z n a š im i iz
de lk i borim o. D a p ri tem  pom agam o za
p oslova ti tam , k je r  je  to  n a jte ž je , da  
ra zv ito  čeb e la rstv o  pom eni tu d i dobro  
v p ra še v a n je  in  s (tem več ji k m e tijsk i p r i 
delek , da z večjo  p ro izvodn jo  lah k o  iz
vozim o več p re p a ra to v  in  s tem  več do
bim o tu d i p lač ila  za n a še  p rizad ev an je  
n it i  n e  p o u d a rjam o , sa j so to  le  d ru ž -
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P re d s ta v n ik i

b ene  posledice, ki j ih  om ogoča n aše  tak o  
n a rav n o  delo, n a ra v a  sam a, oz irom a če
bela , ki je  tu d i sim bol, osnova in  m oč 
vse  naše  dejavnosti.

M an ife s tac ija  d e lovn ih  n ap o ro v  in  u s 
pehov  ob p ra z n o v a n ju  25-le tn ice  je  b ila  
s lav n o stn a  p r ire d ite v  d n e  16. n ovem bra  
1979 v  F estiv a ln i dv o ran i. M an ifestac ija  
je  b ila  re s  v e ličastna , sa  se je  p ro s lave  
udelež ilo  poleg v seh  200 delavcev  M edexa 
tu d i p rib ližno  300 d ružb en o p o litičn ih  d e 
lavcev , s tro k o v n o -zn an s tv en ih  in  poslov
n ih  sodelavcev  M edexa s pod ro č ja  Ju g o 
s lav ije  in  iz zam ejstva . S lav n o s tn i go
v o rn ik  je  b il p o d p red sed n ik  G ospodarske  
zborn ice S lovenije , to v a riš  L ojze F o r tu 
na, ki je  o risa l m esto  in  vlogo M edexa 
v ju g o slovanskem  gospodarskem  p ro s to 
ru , p red v sem  n a  pod ro č ju  čebe la rskega  
gospodarstva , o razv o ju  in  d e lu  delovne 
o rg an izac ije  pa  je  govoril tov. A leš M i- 
žigoj. N agovor p o d p red sed n ik a  g ospodar
ske  zbo rn ice  S lovenije , tov. L o jze ta  F o r
tu n e  je  o b jav il gospodarsk i v estn ik , št. 
46, d n e  22. n o v em b ra  1979, govor g lav 
nega  d ire k to r ja  M edexa pa  v  celo ti p r i
obču jem o v d a n a šn ji š tev ilk i B iltena .

Z a uspehe, k i jih  je  M edex  v  25-le tnem  
ob d o b ju  dosegel n a  pod ro č ju  razv o ja  če
be la rsk eg a  g o sp o d arstv a  in  n a  pod roč ju  
a p ite rap ije , je  p red sed n ik  S F R J  in  Z K J,

tov. Jo s ip  B roz-T ito  od likova l delovno 
organ izacijo  z redom  dela  z z la tim  v e n 
cem. V isoko o d lik o v an je  je  de lavcem  M e
d ex a  na  p ro s lav i 25 -letn ice izročil pod
p red sed n ik  S k upšč ine  m esta  L ju b ljan e .

In  n e  sam o delovno  o rgan izacijo , tu d i 
posam ezne delavce  je  to v a r iš  T ito  o d li
koval z delovn im i p rizn an ji. D evet M e- 
dexov ih  de lavcev  je  p re je lo  m e d a lje  dela, 
p e t de lavcev  je  p re je lo  red  dela  s s re 
b rn im  vencem , g lavn i d ire k to r  A leš M i- 
žigoj in  kom erc ia ln i d ire k to r  M aks G re 
gorc, ko t n a js ta re jš a  in  n a jb o lj zaslužna 
M edexova delavca, p a  s ta  b ila  od lik o v a
n a  z red o m  de la  z z la tim  vencem . P o 
tre b n o  je  om eniti, d a  s ta  m ed  od liko 
van c i re d a  dela  s s re b rn im  v encem  tu d i 
po k licna  čeb e la rja  — delavca  n a  dom u, 
to v a r iša  M irko  P a v lin  in  Ja n e z  P is lak .

N a svečan i p ro slav i, k i so jo  izv a ja li 
učenci osnovne šole R ogatec, K orošk i 
ak ad em sk i o k te t in  ig ra lec  n aro d n eg a  
g leda lišča  tov. M iha B aloh, p r ip ra v ila  in  
vod ila  pa  F ra n č e k  D ro fen ik  in  D ušica 
E rzin , je  v e lja la  o s red n ja  pozornost go
tovo sk lep u  delavcev  M edexa, da to v a 
rišu  .T itu  podelim o  n a jv iš jo  p rizn an je  
»zlato m atico«. Ob te j p rilik i sm o d e 
lav c i M edexa to v a rišu  T itu  posla li n a 
s ledn jo  p ozd ravno  b rzo javko :
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Dragi tovariš Tito!
Ob proslavi 25-letnice naše delovne organizacije Vam delavci Medexa pošiljamo najiskrenejše pozdrave.S tem, ko ste prevzeli pokroviteljstvo nad III. mednarodnim simpozijem o api- terapiji lani v Portorožu, ste izkazali veliko priznanje našemu delu- To nam bo v spodbudo k nadaljnjim naporom na poti, ki odpira nove perspektive v prizadevanju za ohranitev človekovega zdravja.Dovolite nam, da Vam izrazimo našo zahvalo in Vam v priznanje podeljujemo plaketo »zlato matico«, kot najvišje priznanje naše delovne organizacije.Pri vašem vsakdanjem delu in naporih vam želimo še •veliko zdravja in sreče.

Delavci Medexa

Poleg p o d e litv e  »zlate m atice«  so na  
osnovi sk lepa  d e lavskega  sv e ta  p re je li 
o d lik o v an ja  M edexa d ru žb enopo litičn i d e 
lavci, s tro k o v n o  zn an stv en i in  poslovni 
sodelavci, in s ti tu c ije  in  o rg an izac ije  z d ru 
ženega dela  te r  de lavc i M edexa. Z la ti 
od lič ji »zlato p lak e to  M edexa« s ta  p re 
je la  tov. F ra n c  L esk o šek -L u k a , ki se je  
osebno udelež il p ro s lav e  in  tov . Iv an  
M aček -M atija , k i m u  bom o od lič je  do
delili ob p rilik i ob iska  v  M edexu. O d li
k o v an je  »zlata  čebelica« je  p re je l tov. 
A leš M ižigoj.

Po leg  im en o v an ih  pa  je  p ism ena  p r i
z n a n ja  in  o d lik o v an ja  p re je lo  še 253 d o 
m ačih  in  d ru g ih  od likovancev , od lik o v a
n ja  so p re je li de lavc i M edexa, zn an s tv e - 
no stro k o v n i sodelavci in  poslovn i p a r t 
n e rji.

N a slovesnosti ob delovnem  ju b ile ju  
sm o p riso s tv o v a li še enem u  iz jem no  p r i 
je tn e m u  dogodku. U deležencem  pros lave  
je  b il razg lašen  sk lep  de lav sk eg a  sve ta  
M edexa  o p rev zem u  p o k ro v ite ljs tv a  n ad  
osnovno  šolo R ogatec in  o p o k ro v ite lj
s tv u  ozirom a p o b ra te n je  s k ra jev n o  
sk u p n o s tjo  R ogatec. L is tin a  o p o k ro v ite lj
s tv u  je  b ila  osnovn i šoli iz ročena  ob p r i
lik i o tv o ritv e  osnovne šole, k ra je v n i 
sk u p n o s ti p a  je  b ila  iz ročena  n a  sloves
nosti. P o leg  zah v a l p re d s ta v n ik a  šole in  
k ra je v n e  sk u p n o s ti in  iz ražene  že lje  za 
n a d a ljn jo  k re p ite v  p r i ja te ljsk ih  vezi in 
sode lovan je  z M edexom  so posebno  d a r i
lo  d e lavcem  M edexa  za n jih o v  delovn i 
ju b ile j p r ip ra v il i  p io n ir ji in  p io n irk e  
osnovne šole R ogatec s k u ltu rn im  p ro 
g ram om . K u ltu rn i p ro g ram , k i so ga  iz
v a ja l i  m lad i p r i ja te lj i  M edexa, u čen k e  
in  učenci iz R ogatca, je  m a rs ik a te re m u  
udeležencu  s lovesnosti p riv a b il solzo v 
oči. V ih a rn o  p lo sk an je  je  iz ražalo  le  del 
n a š ih  obču tkov  n a d  re s  p ris rčn im  n a s to 
pom  m lad ih  p rija te lje v .

P io n irk e  in  p io n irji, ko rošk i ak a d e m 
sk i o k te t, d ram sk i ig ra lec  M iha B aloh, 
povezovalka  p ro g ram a  D ušica E rz in , vsi 
k i so n a s to p a li in  sodelovali v  p ro g ram u

slovesnosti, so nam  nud ili p r i je te n  k u l
tu rn i  užitek .

N astopajoči so da li slovesnosti sv o j
s tv en  p ečat, p rik az  n ap o ro v  in  de lovn ih  
u sp eh o v  delavcev , k i so v  2 5 -le tnem  ob
d o b ju  iz nič, le  s svo jim  delom , u s tv a ril i 
trd n o  pro izvodno  organ izacijo , k i už iva  
v isok  dom ači in  m ed n a ro d n i ugled .

U gled, k i ga je  M edex  dosegel dom a in 
po sv e tu  n am  d o k azu je jo  tu d i štev iln e  
pozd rav n e  b rzo jav k e  d ružb en o p o litičn ih  
delavcev , raz iskova lno  z n an s tv en ih  in s ti
tu c ij, p ro izvodn ih  o rgan izac ij in  d rug ih , 
k i se slovesnosti n iso  m ogli udelež iti. 
N aved li bom o le  n e k a te re :

— P re d se d n ik  Zveze s in d ik a to v  S love
n ije  tov. V inko H a fn e r  v  svo ji b rzo jav k i 
de lovnem u  k o lek tiv u  M edex  v  im en u  re 
p u b lišk eg a  sv e ta  Zveze s in d ik a to v  S love
n ije  in  v  la s tn e m  im en u  če s tita  k  ju b i
le ju  z željo  za čim  u sp ešn e jš i n a d a ljn ji  
razvoj.

— P T K Š  »Peščara« OOUR M edopro- 
d u k t, S ubo tica , čes tita  M edexu  za s r e b r 
n i ju b ile j z željo, da b i v  n a d a ljn je m  
o b d ob ju  so d e lo v an je  b ilo  č im  boljše , v 
dob ro  n a p re d k a  čeb e la rs tv a .

— G en e ra ln i konzu l rep u b lik e  A v s tr ije  
v  L ju b lja n i obžalu je , da  se za rad i z a d r
žanosti n e  m ore  u d e lež iti p ro slave , vsem  
delavcem  M edexa p a  želi n a d a ljn jih  v e 
lik ih  u spehov  in  is točasno  iz raža  svo je  
vese lje  n ad  n a š im i dosežki.

— G en era ln i s e k re ta r  m ed n a ro d n e  o r
gan izac ije  A PIM O N D IA  dr. S ilv e s tra  
C an n am ela  v p o zd rav n i b rzo jav k i č e s ti
ta  M edexu  za ve lik e  dosežke v d o sed a 
n je m  d e lu  in  n a m  želi n a d a ljn jih  u sp e 
hov.

— M a x -P la n c k - in s ti tu t za b iokem ijo  
želi n a š i firm i, d a  b i še n a p re j dosegala  
tak šn e  u sp eh e  in  n am  če s tita  k  ju b ile ju .

Po leg  p o zd rav n ih  b rzo jav k  in  čestitk  
dob ivam o tu d i p ism a ude ležencev  slo 
vesnosti, k je r  se n am  ali z a h v a lju je jo  za 
p r i je tn o  do ž iv e tje  a li p a  u tr ju je jo  m ed 
sebo jno  sodelovanje . V ce lo ti n av a ja m o
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pism o delavcev  TOZD  F a rm a d e n t iz M a
rib o ra  :

S poštovan i de lavc i M edexa!
Z a h v a lju jem o  se v am  za p r iz n a n je  za 

sodelovan je , k i sm o ga  p re je li ob vašem  
de lovnem  ju b ile ju .

Ž elim o v am  izreči p ris rčn o  zahva lo  za 
p re je to  p rizn an je , za p r ije tn o  doživetje  
n a  vaši ve ličastn i p ro s lav i 25 -le tn ice  d e 
la, v id n ih  d e lovn ih  in  poslovn ih  uspehov  
te r  posebnega d ru žb en eg a  p rispevka .

Č utim o se ponosne in  srečne, da  sm o 
b ili lah k o  p riso tn i n a  vaši p ro slav i, k i je  
s im b o liz ira la  ponosnega delavca , u spešno

zd ru žev an je  dela  in pom en  zd ru žev an ja  
s redstev .

P rev ze l n a s  je  vaš iz reden  ču t do vzgo
je  m lade  g enerac ije , s č im er do k azu je te  
zav est in  odgovornost do n a p re d k a  so 
c ia lis tičn e  družbe.

V aša p ro s lav itev  — 25 L E T  M ED EX A
— n a m  bo v  spom inu  k o t sim bol u sp eš
nega  dela , vzo r n a č r to v a n ja  dela , vzor za 
vzgojo m ladega  rodu  in  s tem  n aše  lepše 
p rihodnosti.

Isk ren o  se vam  z a h v a lju jem o  za to  n e 
pozabno  doživetje .

D elavci F a rm a d e n ta

P io n irk e  osnovne šole R ogatec m ed  iz v a ja n je m  k u ltu rn e g a  p ro g ra m a

In  k a j lah k o  zap išem o n a  k o n cu  n aše 
ga  ses tavka?

O d lik o v an je  m a rša la  T ita , b esede  po d 
p red sed n ik a  G ospodarske  zbo rn ice  S lo 
ven ije , to p le  iz rečene  besede  u d e ležen 
cev  p roslave , s tisk i rok , p o zd rav n e  b rzo 
jav k e , z ah v a ln a  p ism a, p ism o delavcev  
F a rm a d e n ta , v se  to  n a s  n a v d a ja  s pono 
som , s ponosom , k i n a s  obvezu je .

Z avedam o se svo jih  obveznosti, zav e 
dam o se, da  sm o del sam o u p rav n e  so
c ia lis tičn e  d ružbe. Še bodo delovn i ju b i
le ji in  še bom o po laga li račune .

Ž elim o doseči uspehe, u spehe  p a  se 
lah k o  doseže le z delom !

F ra n c  Strumbelj

MEDEX EXPORT-IMPORT želi vsem delovnim ljudem, posebno še 
čebelarjem, srečno in medeno leto 1980!
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GOVOR GLAVNEGA DIREKTORJA MEDEXA, 
TOV. ALEŠA MIŽIGOJA

T ovariš ice  in tovariš i, spoštovan i gostje!
D ovolite  m i, da  v as  sezn an im  s 25-letno 

po tjo  n aše  de lovne o rgan izac ije , ki je  s i
c e r m a jh n a  v  p r im e r ja v i z v e lik im i o r 
gan izac ijam i, je  pa  v e n d a r  v  svo ji p an o 
gi n a jv e č ja  sp ec ia liz iran a  o rg an izac ija  v 
Ju g o s lav iji. U stan o v ila  jo  je  Z veza če
b e la rsk ih  d ru š te v  S lo v en ije  13. 2. 1954, 
k e r  se sam a n i več sm ela  u k v a r ja ti  z 
gospodarsko  d e javnostjo .

V p rv ih  le tih  svo jega  d e lo v an ja  je  b ila  
'kot sp ec ia liz iran a  trg o v sk a  o rg an izac ija  
za izvoz in uvoz p re težn o  o rie n tira n a  na 
odkup  m ed u  za izvoz. O zka spec ia liz i
ra n o s t in  iz redno  v e lik a  n ih a n ja  v  k o li
č in i in  k v a li te ti p r id e la n e g a  m ed u  v p o 
sam eznem  le tu  te r  težk i pogoji p ro d a je  
na  tu jem  trž išču , ki so positali ta k o  n e 
mogoči, da  je  v sak  n a d a ljn ji izvoz po
m en il vse večjo  izgubo, so p r ip e lja li  d e 
lovno o rgan izac ijo  v  le tu  1961 v izredno  
te ža k  ekonom sk i položaj, tak o  da je  b il 
de lovn i k o lek tiv  p o stav ljen  p re d  veliko  
od ločitev : a li ra z š ir i ti  svojo  d e jav n o s t in 
se  bolj u sm e riti n a  dom ače trž išče  a li pa 
p re n e h a ti s poslovanjem .

Č ep rav  je  ta k r a t  k o lek tiv  š te l le  28 
članov, sm o se delavc i p rav iln o  odločili. 
R azširili sm o p re d m e t p o slo v an ja  in  si 
tak o  zagotovili n a d a ljn ji razvoj in  o b 
sto j. Pom em ben , lah k o  b i rek li zgodo
v in sk i m e jn ik  v d e lo v an ju  naše  delovne 
o rg an izac ije  je  b ila  p re u sm e rite v  p re d e 
lav e  čeb e ljih  p rid e lk o v  v v isokov redne  
d ie te tičn e  p re p a ra te . P re p a ra ti  so b ili v  
z ače tk u  d e lan i po tu j i  licenci z zaščitno  
znam ko  M elbrosin . Za š ir ite v  n aše  d e 
ja v n o s ti n ism o im eli u s tre zn ih  pogojev. 
D ela li sm o v  n a je t ih  p ro s to rih  v  K o li- 
ze ju  n a  G osposvetsk i cesti. N aša  želja, 
da  p ridob im o  u s tre z n e  p ro izvodne p ro 
sto re , se je  u re sn ič ila  šele v  le tu  1966 z 
n ak u p o m  p rib ližno  3000 m-’ sk lad iščn ih  
p ro s to ro v  ob L in h a rto v i cesti. Z a d a p ta 
cijo  sm o usposob ili p ro s to re  tako , da 
sm o v n jih  m očno  povečali p red e lav o  
čebe ljih  p ride lkov , m ed  d ru g im  sm o p r i
čeli p ro iz v a ja ti tu d i m edico. Iz jem no  v e 
liko  p o v p ra šev an je  po n a š ih  p re p a ra tih  
n am  je  n a rekova lo , da sm o poleg obsto
ječega  p ro izvodnega o b je k ta  v  le tu  1971 
zg rad ili še  sodoben  p ro izvodn i o b ra t po 
v rš in e  ca. 3000 m- te r  si tak o  zagotovili 
čv rs to  bazo za n a d a ljn ji  razvo j. V so
dobnem  pro izvodnem  ob ra tu , k i je  n a j-  
večji te  v rs ta  v  Ju g o s lav iji in  spada  m ed 
p rv e  v  E vrop i, im am o m ožnost, da  s so
dobno oprem o p rip ra v im o  m ed  in  d ruge  
čebe lje  p re p a ra te  za n a jb o lj zah tev n e  
k upce  dom a in  v  tu jin i. L as ten  la b o ra 

to rij, k i o p ra v lja  vse  p o tre b n e  k o n tro le  
k v a lite te  od p revzem a, sk lad iščen ja , p r i
p ra v e  za p redelavo , do tekoče  kon tro le  
m ed  sam im  procesom  p red e lav e , zago
ta v l ja  kupcem  v isoko  k v a lite to  n aših  
izdelkov, k a r  m ed  d ru g im  p o tr ju je jo  tu 
d i š tev iln a  v isoka  p rizn an ja , k i sm o jih  
p re je li n a  m e d n a ro d n ih  in  dom ačih  se j
m ih  in razsitavah.

R A ZV O JN O  R A ZISK O V A LN A  
D EJA V N O ST

P o v ečan  in te re s  k u pcev  dom a in  po 
sv e tu  te r  de js tvo , d a  b rez  zn an stv en ih  
u te m e ljite v  n i m ogoča sodobna p re d e la 
va  čeb e ljih  p ride lkov , je  p o s tav il p red  
n as zah tevo , da  vse  bo lj n a tan č n o  ra z 
isku jem o  posam ezne uč in k e  m edu  in 
d ru g ih  čebe ljih  p rid e lk o v  n a  človeški 
o rgan izem . Da b i b ili kos tem  zah tev n im  
raz isk av am  in  analizam , sm o o rg an iz ira li 
la s tn o  eno to  »C en ter za b io tiko«. V ra z 
iskova lno  delo sm o v k lju č ili v eč je  š te 
v ilo  s tro k o v n jak o v , k i v  so d e lo v an ju  z 
zu n an jim i s tro k o v n ja k i in  zn an stv en ik i 
s področja  b io logije, fa rm a c ije  in  m ed i
c ine  p ro u ču je jo  d e lo v an je  čebe ljih  p r i
delkov  v raz ličn ih  k o m b in ac ijah  n a  č lo
vešk i o rganizem . U č inkov ito st m ed u  ko t 
lju d sk eg a  zd rav ila  je  poznana  že iz p r a 
davn ine , m ed tem  ko uč in ek  o s ta lih  čebe
lj ih  p rid e lk o v , k o t so m a tičn i m leček, 
cv e tn i p ra h  in  p ropo lis  pa  šele v  n o v e j
šem  času  ra z isk u je  vse večje  štev ilo  z n an 
s tv en ih  in s titu c ij tu d i d rugod  po svetu . 
M ed d ru g im i š tev iln im i d ie te tičn im i p re 
p a ra ti  v e lja  posebej o m en iti p re p a ra t 
A p ikom pleks — kom b in ac ija  m atičn eg a  
m lečka , cve tnega  p rah u , m edu  in p ropo - 
lisa. A nalizo  uč in k o v ito s ti teg a  p re p a ra ta  
je  o p rav il M ikrob io lošk i in š ti tu t M ed ic in 
ske  fa k u lte te  v  L ju b ljan i, k i je  ugotovil, 
d a  je  ta  p re p a ra t iz redno  u č in k o v it p ro ti 
v iru su  in fluence , s k ra tk a  je  p re p a ra t, k i 
p re p re č u je  razvo j m ik robov , b a k te r ij  in  
glivic, n jegovo  d e lo v an je  p a  je  včasih  
bo lj uč in k o v ito  k o t an tib io tik i. V p ra k 
tičn i u p o rab i zn an stv en ih  raz isk av  p ri 
p red e lav i sm o p riš li ta k o  daleč, da si z 
R om un ijo  delim o  p rv o  m esto  v sv e tu  na  
p o d ro č ju  p rep a ra to v , k i j ih  u p o rab ljam o  
v ap ite ra p iji . T u d i sv e to v n a  čeb e la rsk a  
o rg an izac ija  A p im ond ia  v zad n je m  času  
posveča vse  več jo  pozornost u p o rab i če 
b e ljih  p rid e lk o v  v  h u m a n i m ed ic in i in  je  
do sedaj že o rg an iz ira la  t r i  m ed n aro d n e  
s im pozije  o ap ite ra p iji . D osežena s to p n ja  
raz isk o v a ln e  d e jav n o s ti te r  p ra k tič n a
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u p o rab a  u g o to v ljen ih  dosežkov p r i p re 
d e lav i čebe ljih  p rid e lk o v  n a m  je  om o
gočila, d a  je  A p im ond ia  zau p a la  o rg an i
zacijo  III. m ed n aro d n eg a  sim pozija  J u 
goslav iji, k i je  b il p re tek leg a  le ta  v  P o r
torožu . N a n jem  je  sodelovalo  n a d  250 
zn an stv en ik o v  in  s tro k o v n jak o v  s 85 r e 
fe ra ti  s p o d ro č ja  a p ite ra p ije  iz 16 d ržav . 
P osebej sm o ponosni, k e r  je  b il p o k ro 
v ite lj tega  sim pozija  p red sed n ik  re p u b li
ke tov. T ito. S im pozij je  po k v a li te t i in  
š tev ilu  re fe ra to v  p resege l p re jšn ja , za 
m noge inozem ske udeležence  p a  sm o p r i
p ra v ili p ra v o  p resen ečen je , ko sm o jim  
p red s tav ili celo p a le to  izredno  k v a lite tn ih  
čeb e ljih  p rep a ra to v . D elavci M edexa se 
dobro  zavedam o, da  m oram o tu d i v  bodo 
če n am en iti vse več f in an čn ih  sred stev  
za ra z isk o v a ln o  d e jav n o s t oz irom a razvo j, 
k e r  le  p rav o časen  in  k v a li te te n  razvo j 
om ogoča še h it re jš i n a p re d e k  n a  p o d 
ro č ju  p red e lav e  in  p ro d a je  p re p a ra to v  na 
dom ačem  in tu je m  trgu .

D O H OD KO VN O  PO V E Z O V A N JE
Z N EPO SR E D N IM I P R O IZ V A JA L C I 

SU RO V IN

S p red e lav o  čebe ljih  p rid e lk o v  v  š te 
v iln e  p re p a ra te  je  n a s ta la  p o treb a  po za 
go tov itv i z ad o stn ih  ko ličin  su rov in . 2 e  
p red  novo U stavo  in  ZZD sm o p riče li 
o rg an iz ira ti p ro izvodn jo  čeb e ljih  p r id e l
kov  z zasebn im i čeb e la rji. U pošteva li 
sm o dejs tvo , da  le  o rg an iz iran a  p ro iz 
v o d n ja  su rov in , k i p a  je  v  n ašem  p r i
m eru  izk ljučno  v ro k a h  zaseb n ih  čebe
la r jev , z ag o ta v lja  nem o ten  proces n a d a lj
n je  p re d e la v e  v končne  p re p a ra te . V 
našo  delovno  o rgan izac ijo  sm o v k lju č ili 
p rece jšn je  štev ilo  čeb e la rjev , k i jim  je  to 
po sta l poklic, seveda p a  je  še ve liko  v eč
je  štev ilo  k o operan tov , k i jim  č e b e la r
je n je  p re d s ta v lja  d o d a tn i v ir  dohodka. 
T u k a j v e lja  o m en iti iz redno  pom em bno 
dejs tvo , da  pok licn i čebelar, k i se u sm e
ri na  p rid e lo v an je  m atičn eg a  m lečka, 
cve tnega  p ra h u  in  p ropo lisa , lah k o  v  ce
lo ti u resn ič i svoj dohodek, p a  čep rav  ne 
p rid e la  no b en e  k ile  m ed u ; to re j lahko  
rečem o, da  g re  za p rav o  rev o lu c ijo  v  po 
g ledu  m ožnosti p r id o b iv a n ja  dohodka v 
čeb e la rsk i panogi. P ok licn i č eb e la rji so 
v k lju čen i tu d i v  sam o u p rav n e  o rg an e  
de lovne o rgan izacije , k je r  n ep osredno  in  
e n ak o p rav n o  z d ru g im i delavc i od ločajo  
o v seh  pom em b n ih  zad ev ah  v delovn i 
o rgan izaciji. Z avedam o  se, da  b rez  do
hodkovne  povezave  z n ep o sred n im i p ro 
izv a ja lc i su ro v in  tu d i v  bodoče n e  bi 
m ogli p ro g ra m ira ti  n a d a ljn je g a  razv o ja  
š ir itv e  p red e lav e  p rep a ra to v . P ok licn im  
čeb e la rjem  in  k o o p eran to m  n u d im o  v rs to

ugodnosti, ko t so: b rezp lačn o  strokovno  
u sp o sab ljan je , b rezp lačn o  zd rav stv en o  
v a rs tv o  čebel in  po ročila  opazovalne 
službe  za gozdno m eden je , ugodne do l
goročne k re d ite  za n a k u p  čeb e la rsk e  
oprem e, k ra tk o ro čn e  b rezo b res tn e  k re 
d ite  za osk rbo  s la d k o rja  za p re h ra n o  
čebel itd . Z a tekočo in fo rm ira n o s t o  vseh  
v ažn e jš ih  zadevah  p a  izda jam o  za p o 
k licne  čeb e la rje  in  k o o p e ran te  m esečno 
B ilten  k o t p rilogo  v S lovenskem  čebe
la r ju .

Z arad i vse  večjega  obsega la s tn e  p re 
d e lave  čeb e ljih  p ride lkov , k i je  v  le tu
1975 dosegla že 2/3 vsega p rih o d k a  d e 
lovne o rgan izacije , se je  de lovna  o rg a 
n izac ija  v  le tu  1973 p reo b lik o v a la  iz t r 
govske v p ro izvodno  o rgan izac ijo  živ ilske 
stroke . Sm o en o v ita  de lovna  organ izacija . 
U p ošteva li sm o dejs tvo , d a  n a  podlag i 
izčrpne  fin an čn e  ana lize  n e  b i o b s ta ja la  
za posam ezne TOZD  rep ro d u k c ijsk a  spo
sobnost in  s tem  tu d i m ožnost o rg an iz i
ra n ja  TOZD. Z ato  sm o se odločili, d a  se 
o rgan iz iram o  v  p e t de lovn ih  en o t in  
sk u p n e  službe, za k a te re  pa  za vsako  
posebej u g o tav ljam o  dohodek  in  u sp eš
nost poslovan ja .

P ra v  sedaj p o tek a  m ed  delavc i ra z 
p ra v a  o v k lju č itv i n aše  de lovne o rg a n i
zac ije  v  se s tav ljen o  o rgan izac ijo  zd ru že 
n ega  de la  H P. Sam  re fe re n d u m  p a  bom o 
izved li v  d ru g i polovici decem bra  tega 
le ta . Ze v n a s le d n je m  le tu  p a  bom o p re 
o b raz ili n ašo  delovno  o rgan izac ijo  v 
TOZD  oz. TOK , k e r  je  razvo j v  z ad n jih  
p e tih  le tih  dobil ta k  razm ah , da  je  
u s tv a r je n  pogoj za  o rg an iz iran je  TOZD, 
k i bodo lah k o  uspešno  poslovale. P re p r i
čan i sm o, da bom o s to  novo sam o u p rav 
no o rg an iz iran o stjo  n a  en i s tra n i z d ru 
žen i v  SOZD še h itre je  nap red o v a li, na 
d ru g i s tra n i pa  p rid o b ili vse več je  š te 
v ilo  zasebn ih  čeb e la rjev , k i bodo z nam i 
zd ruževa li delo  in  sredstva .

N aša de lovna  o rg an izac ija  se v  sm i
slu  ZZD vse  bo lj dohodkovno  povezuje 
z o sta lim  zd ru žen im  delom , k a r  d o k a 
zu je  tu d i 9,000.000,00 d in  sred stev , k i sm o 
jih  zd ružili z n e k a te r im i o rgan izac ijam i 
zd ruženega  dela. P red v sem  v e lja  om en iti 
so v lag an je  v  T ov arn o  s la d k o rja  v  O r
m ožu, k i bo o sk rb o v a la  čeb e la rje  s  s la d 
k o rjem  za p re h ra n o  čebel in  izg radn jo  
to v a rn e  e k s tra k to v  z d rav iln ih  zelišč S u -  
d est D roge P orto rož , k i j ih  bom o v vse 
v eč jem  obsegu  u p o ra b lja li  v  n a š i p ro iz 
v o d n ji p rep a ra to v . To p re d s ta v lja  sam o 
zače tek  sk u p n ih  v lag an j, k i p a  bodo iz 
le ta  v  le to  večja .

N aša de lovna  o rg an izac ija  je  tu d i s i
c e r povezana  n a  p od lag i sam o u p rav n ih  
spo razum ov  s š tev iln im i o rgan izac ijam i 
zd ruženega de la  š irom  Jug o s lav ije , im a 
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m o tu d i sk u p en  pro izvod  z I l ir i jo  V e- 
d rog  v L ju b ljan i. P osebej v e lja  p o u d a riti 
našo  an g až iran o s t izven  L ju b ljan e . Ze 
le ta  1976 sm o p revze li p o k ro v ite ljs tv o  
n a d  Č eb e la rsk im  m uzejem  v R adovljic i,
V le tu  1978 sm o p revze li p o k ro v ite ljs tv o  
n a d  K S R ogatec in  osnovno šolo R oga
tec. To je  področje  v  S loven iji, k i sp ad a  
m ed  n a jm a n j razv ite . N avedene  o rg an i
zac ije  f in an čn o  p o dp iram o  v o k v iru  svo
jih  zm ožnosti.

N E K A J PO D A TK O V  O U SPE SN O ST I 
PO SLO V A N JA

O bseg p o slo v an ja  se  je  iz le ta  v  le to  
večal, iz red n o  p a  se je  povečal po le tu  
1963. N aj n av ed em  n ek a j p o k aza te ljev  
u spešnosti p o slo v an ja  konec le ta  1978 v 
p rim e rja v i z le tom  1973:

— celo tn i p rih o d ek  je  b il le ta  1978 260 
m ilijo n o v  d in  in je  za  več k o t t r ik r a t  
večji k o t le ta  1973,

— v red n o s t osnovn ih  sre d s te v  je  b ila  
72,5 m ilijo n a  d in  in  je  za š tir i in pol 
k r a t  večja ,

—  poslovni sk lad  p a  se je  povečal za 
še s t in  p o lk ra t in  zn aša  133 m ilijonov  
d in a rjev .

V le to šn jem  le tu  pa  p ričak u jem o , da 
bo n aš 210-člansk i k o lek tiv  u s tv a r il  330 
m ilijo n o v  ce lo tnega  p rih o d k a .

D elovna o rg an izac ija  p o slu je  90 %> z 
la s tn im i f in an čn im i sred stv i, le  10°/o je  
b a n č n ih  k red ito v . P e tle tn i p lan  1976 do 
1980 pa  bom o že v  ce lo ti dosegli konec 
le to šn jeg a  le ta . U spešnost poslovan ja  
do k azu je jo  tu d i re la tiv n o  ugodn i po 
v p rečn i n e to  osebn i dohodki, k i so zn a 
ša li v  le tu  1978 6500 d in  n a  delavca.

D elovna o rg an izac ija  posveča  tu d i iz
redno  sk rb  d ru žb en em u  s ta n d a rd u  d e 
lavcev . S ta n o v a n jsk e  p ro b lem e uspešno  
re šu jem o  sk u p a j z udeležbo  delavcev  
sam ih . V sk lad  sk u p n e  p o rab e  za s ta n o 
v an jsk o  izg rad n jo  sm o n am en ili n a d  19 
m ilijo n o v  din. S ta n o v a n jsk i p ro b lem  d e 
lav ca  rešim o  v  tr e h  le tih . S k rb im o  tu d i 
za p r i je te n  in  u goden  odd ih  de lavcev . V 
ta  n am en  sm o ku p ili 6 p o č itn išk ih  h išic  
n a  o toku  L ošin ju , k je r  si de lavc i lah k o  
n a b e re jo  n ov ih  de lo v n ih  m oči.

K v a lif ik a c ijsk a  s t ru k tu ra  delavcev  se 
iz le ta  v le to  izbo ljšu je , k e r  posvečam o

veliko  sk rb  izo b ražev an ju  delavcev  ob 
d e lu  te r  sp ro ti š tip en d iram o  več je  š tev i
lo  š tuden tov .

N a k ra tk o  sem  podal d e lo v an je  M e- 
dexa  v  m in u lih  25 le tih .

K aj si želim o in  k a j n ač rtu jem o  v  p r i 
hodn je?

— V n as led n jem  sred n je ro čn em  ob
d o b ju  1981— 1985 bom o povečali ce lo tn i 
p rih o d ek  za 100 °/o,

— zg rad ili bom o nov  o b ra t d ie te tičn ih  
p rep a ra to v ,

— vso pozornost bom o p osve tili te h 
n ičn i o p rem ljen o sti p ro izvodn je , zam e
n ja li bom o d o tra ja n e  s tro je  z n a jso d o b 
nejš im i,

— še bolj in tenz ivno  bom o dohodkov 
no  povezovali zasebne čebe la rje ,

— raz isk o v a ln o  razv o jn o  d e jav n o s t 
borno tu d i v  n a p re j sm a tra li k o t osnovni 
pogoj za  n a d a ljn ji  razvo j,

— v zd ruženo  delo o sta lih  OZD bom o 
zd ru žev a li v se  več  sredstev ,

— z našo  m an jš in o  v  A v s tr iji in  I t a 
li ji bom o u s tan o v ili m ešan a  p o d je tja , 
k e r  bom o n a  ta  n ač in  še h it re je  p ro d rli 
n a  ev ro p sk i in  sve tovn i trg  z našim i 
p rep a ra ti ,

—• povezovali se bom o z vsem i su b je k 
ti  širom  Ju g o s lav ije , k a te r ih  in te re s  je  
e n ak  našem u : h it re jš i  n a p re d e k  čebe
la r s tv a  in  s te m  ug o d n ejš i ekonom ski 
položaj v seh  č eb e la rjev  in  OZD, k i se 
u k v a r ja jo  s čeb e ljim i p rid e lk i,

—• n a d a lje  bom o sk rb e li za še boljšo  
s t ru k tu ro  k a d ro v  in  še v iš ji d ru žb en i 
s ta n d a rd  n a š ih  delavcev .

Ob n ašem  ju b ile ju  se z ah v a lju jem  
vsem  članom  k o lek tiv a  za p rid n o  in 
uspešno  delo, posebno  p a  še  to v a riš icam  
in  to v a rišem , k i že  10 le t  in  več, n e k a 
te r i celo 25 le t s svo jim  nap o ro m  in  t r u 
dom  in  do lgo le tn im i izk u šn jam i p risp e 
v a te  k  u sp e h u  n aše  delovne o rgan izacije . 
Posebej se z a h v a lju je m  našim  u p o k o jen 
cem , k i so do u p o k o jitv e  s sv o jim  delom  
d o p rin es li svoj delež k  n a šem u  uspehu .

Z ah v a lju jem  se vsem  poslovn im  p a r t 
n e rje m  in  vsem  d ru g im  d ružb en o p o litič 
n im  o rg an izac ijam , k i so s svo jim  sode
lo v an jem  p risp ev a li k  de lo v n im  uspehom  
n ašeg a  k o lek tiva .

H v a la  lep a

Čebelarje obveščamo, da bomo prevzemali stare voščine' v pre- 
kuho od 3. januarja  1980 do 5. aprila 1980.

Voščine bomo prevzemali v garaži Medexa na dvorišču Miklo
šičeve ulice 30.

MEDEX, DE-Kooperacija
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O RAZMERAH NA PASIŠČIH IN RAZMIŠLJANJA 
O UREJANJU TEGA PROBLEMA

PROF. EDI SENEGAČNIK

Tele vrstice so se porajale na željo 
tovariša urednika, ki me je naprosil, 
naj bi napisal nekaj o pasiščih pri nas 
doma in v sosednih republikah te r se 
lotil tega važnega vprašanja. Problemi 
niso tako lahki, kot bi si kdo mislil, 
in zato bo prav težko naenkrat vse 
obravnavati. Pri nas doma niso tako 
pereči, kot postajajo zadnje čase v so
sednih republikah. Naši čebelarji pre- 
važevalci v Sloveniji se dogovorijo 
vsako leto s čebelarskimi društvi za 
pasišča. Naj omenim na tem mestu če
belarsko društvo v Murski Soboti in 
Novi Gorici, pa morda bi lahko še ka
ko drugo. Ne bom trdil, da ni tu  in 
tam  tudi kakih težav, toda te lahko 
doma uredimo ob pomoči in posredo
vanju naših čebelarskih organizacij. 
Zato o tej problem atiki pri nas doma 
tokrat ne bom razpravljal. Važnejši in 
bolj pereči so problemi v sosednih re
publikah, zlasti pa na Hrvatskem.

Na območje te republike naši čebe
larji največ prevažajo že dolga leta 
in verjetno tudi še bodo. Vemo, da so 
imeli nekateri pri prevažanju velike 
težave, ki jih niso povzročali samo 
prevaževalci, pač pa tudi domači če
belarji in tudi občinske skupščine, ki 
so na vsak način hotele priti do de
narja. Spomnimo se samo na Obrovac, 
Gospič in še druge občine. Te so za
htevale od čebelarjev prevaževalcev 
posebno plačilo. To je bila tako ime
novana pašarina. Če jo čebelar ni pla
čal, je bil lahko adm inistrativno kaz
novan. Zdaj so se razm ere spremeni
le, in sicer že letos v mesecu febru
arju, ko je izšel Zakon o m erah za 
pospeševanje živinoreje. (Pčela, št. 4, 
stran  102). Ta zakon določa, da mora 
čebelar dovoz čebel na katero koli pa
šo na njihovem območju prijaviti naj
manj tri dni prej. Čebelnjak mora biti 
vidno označen z napisom, iz katerega

se lahko razbere prevaževalčevo ime 
in priimek, bivališče in število panjev. 
Tega pa ni treba storiti, če so čebele 
nameščene v bližini hiše, ograje ali 
na dvorišču. Bolj razveseljiva kot ti 
dve določbi je tista, ki pravi, da če
belarji za izkoriščanje paše ne plačajo 
nobene odškodnine. Zakon dobesedno 
pravi, da je »izkoriščanje paše svo
bodno«. Kdor ne bi upošteval teh do
ločb, se lahko kaznuje z zneskom od 
2000 do 10.000 din. Takale kazen po
seže kar globoko v čebelarjev žep in 
prav gotovo niso to mačje solze.

Ko sem premišljeval o tej odredbi 
in delal koncept za ta svoj članek, me 
je zmotil znan slovenski čebelar s Š ta
jerske in mi pokazal nič kaj razve
seljivo »Odluku« sodnika za prekrške 
pri Občinski skupščini Sisak. Ta ga 
je kaznoval z denarno kaznijo 4000 
din, ker ni prijavil občini dovoza svo
jih čebel na Lonjsko polje in tudi ni 
označil čebelnjaka, kot je predpisano. 
Za vsakega od teh dveh prekrškov mu 
je določil po 2000 din. Razburjeni mo
žak je povedal, da za odredbo ni ve
del, da pa je po stari navadi predložil 
zdravstveno spričevalo o čebelah pri
stojnem u veterinarju.

Če se bo tako nadaljevalo, potem 
si bomo pošteno premislili preden bo
mo šli na pot. Tu ne bi rad govoril 
o neštetih naporih, težavah in trp lje 
n ju  čebelarjev prevaževalcev, ki po 
pravici pravijo, da je njihov med gre
nak. Kaj naj torej storimo, da se take 
stvari ne bi več ponavljale in doga
jale tudi tistim  novim prevaževalcem, 
ki se bodo prvič odpravili na pot? 
P rav  zato pišem tele vrstice, da bi 
obvaroval le-te in tudi dosedanje pre- 
važevalce pred neprijetnim i presene
čenji na prihodnjih čebelarskih poteh. 
Podoba je, da gre zdaj na Hrvatskem  
prav zares. Minili so časi, ko smo lah
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ko brezskrbno prevažali po širni H r- 
vatski in te živa duša ni povprašala za 
veterinarsko potrdilo ali kako plačilo 
ali prijavo.

Čebelarji smo bili vselej za red na 
pasiščih in za to da se spoštujejo zlasti 
vse predpisane zdravstvene mere. 
Zdaj pa se sprašujemo, če izdajanje 
takih  odlokov in kazni ne zavira na
predka našega že itak  nazadujočega 
čebelarstva. Saj na drugi strani lahko 
zadnje čase opazujemo, kako dobiva 
naša družba vedno večji posluh tudi 
za napredek čebelarstva. Zaveda se, 
kaj ima vsa naša skupnost od čebel 
in čebeljih proizvodov, zlasti pa kaj 
pomeni med za našega delovnega člo
veka. Ne dolgo tega smo lahko brali 
v  dnevnem časopisju, da ga moramo 
samo za domačo uporabo uvoziti še 
okoli 5000 ton vsako leto. Tu bi naj
prej lahko prav prevaževalci poma
gali pri povečani proizvodnji. Torej 
jih  nikakor ne bi smeli ovirati z raz
nimi birokratskim i ukrepi od kompli
ciranih veterinarskih potrdil pa tja  do 
neživljenjskih in neodgovornih pred
pisov o prevažanju na pašo. Vse kaže, 
da pri njihovem sestavljanju ni bil 
navzoč čebelar oziroma čebelarska or
ganizacija, sicer bi ne bile različne 
odredbe in predpisi tako togi, neživ
ljenjski in pogosto celo škodljivi.

P rev o zn i č eb e ln jak  
T o n e ta  S tre k lja  

iz L ju b lja n e

Ti problemi se mi zde toliko važ
nejši, ker je zdaj število prevaževal- 
cev precej večje kot pred leti. T akrat 
smo morali panje še nakladati in raz
kladati in drago plačevati najete to
vornjake. Marsikdo je tem eljito pre
tehtal, ali naj gre na daljno pot ali 
ne. Večina se je odločila, da ne gre 
in je ostala ra je doma. Danes so se 
skoro vsi ti čebelarji motorizirali in 
prevoz na oddaljena pasišča ni prav 
nič več problematičen. V eni sami no
či lahko prevozijo 500 ali 600 km in 
ob ju tranjem  svitu so že lahko v S r
biji ali Vojvodini. P rav  je, da smo se 
tako modernizirali. Slovenski čebe
larji smo se tako uvrstili med v rhun
ske svetovne čebelarje prevaževalce. 
Tako postaja prevažanje pa tudi opra
vilo v njem prijetnejše. Povejmo še, 
da so žrtvovali ti čebelarji skoro vse 
svoje prihranke za preureditev takega 
vozila. Takih čebelarjev pa danes ni 
malo. Vsako leto se njihovo število 
poveča za kako desetino.

Ti podjetni čebelarji, ki toliko žr
tvujejo za svoje vozilo, pa pri tem 
sploh ne pomislijo, kam bodo vozili 
in kje bodo našli pašo za svoje čebe
le. Mnogi gredo prvič kar na slepo 
srečo. Ustavijo se tam, k jer so že d ru 
gi. Prepričani so, da bo paše tudi za 
njihove čebele dovolj. Tukaj zadenemo
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na prve neprijetnosti, ki jih doživlja
jo taki čebelarji na svojih prvih po
teh. Ustavimo se ob prvem problemu, 
ki mu pravimo z drugo besedo kopi
čenje panjev na enem mestu. Naši 
bra tje  mu pravijo »gomilanje«, znašli 
pa so tudi latinsko spakedranko »go- 
militis«. Tako imenujejo vse tiste pre- 
važevalce, ki pripomorejo k temu, da 
se število panjev na enem mestu po
veča tudi na več sto. Tu je treba po
vedati tem  novopečenim prevoznikom 
nekaj besed, ki naj bodo obenem tudi 
poučne in zelo koristne.

Če smo že za prevozni čebelnjak 
žrtvovali več milijonov, potem bi sa
mo nekaj dodatnih tisočakov prav nič 
ne obremenilo proračuna, ko bi se od
ločili pred prevozom na pašo še za 
oglede. Tak ogled bi bil prijeten  izlet 
v tiste kraje, kam or želimo prepeljati 
čebele na pašo. Svoje avtomobile ima
mo pa kar z njimi na pot! Prisede naj 
še sosedni čebelar, ki se tudi zanima 
za pasišče. Tako bo v dvoje še lepše. 
Na cilju se bomo potem pogovorili z 
domačimi ali bližnjimi čebelarji o pa- 
sišču in uredili vse, kar je s tem v 
zvezi. Čebelarji so tam  doli večinoma 
širokogrudni in nas vabijo celo v svo
jo bližino. Gredo nam na roko, koli
kor morejo, včasih še preveč. Pome
nimo se z njimi, potem pa se odloči
mo za stojišče. N ikar ne silimo v bli
žino drugih, k jer je že dovolj panjev. 
Izberimo si prostor raje tam, k jer ne 
bomo nadlegovali nikogar. Pogovori
mo se z lastnikom stojišča in se kar 
takoj pogodimo za odškodnino. Ce bo 
pasišče k jer na prostem, se pogodimo 
tudi z morebitnim  varuhom. P ri tem 
pomislimo, da bomo na to pasišče še 
prišli. Čebelarji smo varčni ljudje in 
ne zapravljamo, izkoriščati pa se tudi 
ne dajmo. Večinoma bomo naleteli na 
umevne ljudi, ki nam bodo šli na ro
ko. Seveda pa je stvar vsakega posa
meznika, koliko bo dal. Naj pripom 
nim, da so skoraj vsi naši prevaževal- 
ci dobrodošli in da so se v mnogih 
krajih  tako prikupili, da so nastale

med njimi prave družinske vezi. So 
pa tudi primeri, ko je prišlo do gro
ženj in celo fizičnih obračunavanj.

So pa tudi smeli prevaževalci, ki 
postavijo svoje čebelnjake kar sredi 
noči na krkršnokoli že pasišče in ob 
zori odidejo. Ko je paša končana, pa 
jih spet vzame noč. Ti bi vedeli po
vedati marsikaj. M arsikdaj je tako 
šlo, včasih pa so tudi kaj doživeli. 
Prevozni čebelnjak predstavlja danes 
kar lepo vrednost. Kaj naj stori čebe
lar, če najde potem prerezane gume 
in dem olirane oziroma odvzete luči in 
še kaj, da ne govorimo o poškodbah 
ali celo tatvinah panjev. Ce so čebel
njaki na prostem, potem jih mora ne
kdo varovati, zlasti ponoči.

Tu smo spet pri starem  problemu, 
o katerem  pa se je le treba malo po
govoriti. Mnoge izkušnje so nam sta
rim  prevaževalcem pokazale, da je 
lahko kopičenje na enem mestu silno 
nevarno. Take stvari ne povzročajo 
samo nešteto težav, ampak zlasti da
nes celo veliko nevarnost. Dokler tra 
ja  paša, je vse v redu. Kaj pa kadar 
poneha? Kaj pa zaletavanje čebel, po
tem ropanje in še kaj drugega? Kaj 
pa težave pri točenju in ko paša pre
neha? In če se danes kar zgrozimo ob 
misli, da varroza ni več daleč od nas 
in da jo povzroča zlasti ropanje in za
letavanje čebel, potem je menda raz
log, zakaj naj ne kopičimo čebel na 
enem mestu, dovolj utemeljen.

Kako lepo je, če se čebelarji ob iz
datnih pašah sporazumno porazdele v 
prim erni razdalji, ta  naj bo vsaj 500 
metrov, in vse bo v redu. Izkušnje so 
nam  potrdile, kako prijetno so se po
čutile čebele in tudi čebelarji. Pogo
sto ostane na takih pasiščih en čebe
la r dežuren za nekaj dni ali ves teden, 
potem pa ga zamenja drugi. Seveda 
se take stvari prav lepo uredijo z ra 
zumnimi ljudmi dobre volje.

V novem zakonu je tudi določba, da 
m orajo čebelarji prevažati čebele v 
tako zaprtih in zavarovanih panjih,
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da se le-ti med potjo ne morejo od
preti in da se čebele v njih ne morejo 
zadušiti. P rvi del odločbe je važen za
radi m orebitne prom etne nesreče na 
poti, saj si ne moremo predstavljati 
hujšega trčenja s kakim  drugim  vo
zilom. Vemo pa, da prav rado pride 
do zastojev zlasti na avto cesti, k jer 
moramo včasih obstati kar za več ur. 
Na krajših  razdaljah seveda lahko 
prevažamo, seveda ob svoji odgovor
nosti, čebele tudi pri odprtih panjih 
Seveda pa moramo biti ob zori že na 
mestu.

Več kot 50 let že prevažam  po vsej 
naši širni domovini. Kaj vse sem do
živel na teh dolgih potovanjih! Ni bilo 
vselej tako lahko, kot je danes s so
dobnim prevoznim čebelnjakom. Po
tovanje je postalo pravi užitek in iz
let. V čebelnjaku se odlično počutim, 
saj imam v njem  ne samo spalnico, 
am pak tudi kuhinjo in samopostrežni 
bife. Na nobenih počitnicah ob morju

in v gorah ni tako prijetno, kot pri 
čebelah na paši. N ikjer nimam nobe
nega problema s pasišči. Povsod sem 
dobrodošel gost in ljudje mi vsako 
leto že naprej sporoče, kako je s pašo. 
Pasišč ni treba več iskati, a če je ka
ko novo, potem grem tudi jaz pogum
no na pot. V tem našem sodobnem 
prevaževalskem čebelarjenju pa čutiš 
nekje na dnu srca tiho zadovoljstvo 
in kanček tiste sreče, ki jo najdeš 
lahko samo pri čebelah.

Tele vrstice naj bodo napotilo bo
dočim novim prevaževalcem, da se 
bodo takoj znašli in da na njihovem 
potovanju ne bo nobenih neprijetno
sti. Izkušenim prevaževalcem naj pa 
tudi povedo, da bomo morali v bodo
če vse bolj prisluhniti zahtevam, ki 
jih  prinaša novi zakon o prevažanju.

Pa še tole ob sklepu: srečno pot
vsem prevaževalcem, slovenskim če
belarjem  pa medeno novo leto, boljše 
kot je bilo lansko!

REPUBLIŠKA VETERINARSKA UPRAVA SPOROČA 
O STANJU ČEBELJIH KUŽNIH BOLEZNI 
ZA ČAS OD 16. DO 30. NOVEMBRA 1979

PRŠlCAVOST
Občina Domžale v 1 čebelnjaku, Grosuplje v 1, L jubljana Šiška 

v 4, M aribor v 2, Nova Gorica v 5, Sežana v 2, Trebnje v 1, Žalec 
v 1 čebelnjaku.

k u g a  Če b e l j e  z a l e g e

Občina Grosuplje v 3 čebelnjakih, M aribor v 1, M urska Sobota 
v 13, Radovljica v 2, Š entjur v 1 čebelnjaku.

OGLAS

Zaradi starosti prodam 20 naseljenih in nakrm ljenih, 40 praznih AZ pa
njev ter novo, 4-satno točilo.

Anton Pajniker, 62323 Popovci pri P tuju, pošta P tujska gora
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POMEN MALIH ČEBELARSTEV
IN2. JO Ž E  BABNIK

Čebelarstvo ni panoga km etijstva, ki 
je  nam enjena samo sebi. Njen pomen 
je vse širši in ima svoj vpliv na bio
loško ravnotežje v naravi. Ta panoga 
veže na sebe del ljubiteljev narave, ki 
v njej najdejo razvedrilo, nekateri pa 
celo svoj vsakdanji kruh.

Glede na velikost čebelarstev imamo 
pri nas take čebelarje, ki se poklicno 
ukvarjajo s to panogo. Ti imajo obi
čajno preko sto in več čebelnih d ru
žin. Teh je v Sloveniji sorazmerno 
majhno število. Nekaj več je takih, 
ki jim  je čebelarstvo dopolnilna de
javnost in imajo kakih petdeset čebel
nih družin. Najbolj številna pa je sku
pina malih am aterskih čebelarstev. 
P rav  ta skupina ima za naše razm ere 
največji pomen in jih tudi ne smemo 
zanem arjati. To so čebelarstva z 10 do 
20 čebelnih družin. V tej skupini so 
čebelarji začetniki in starejši čebelar
ji. Ne m anjka čebelarstev na stalnem 
m estu in tudi delnih prevaževalcev.

Pomen teh malih čebelarstev je v 
tem, da so to začetne stopnje vseh 
oblik čebelarstev. V tej skupini si če
belarji nabirajo osnovne izkušnje, 
preučujejo pašne okoliše v svojem k ra
ju  in postopno vlagajo prihranke in 
dohodke iz čebelarstva v osnovni in
ventar. S tem načinom pristopa v če
belarstvo spoznavajo, ali so po nekaj
letnih izkušnjah sposobni za nadaljnjo 
širitev svojega čebelarstva ali ne.

P rav m ala čebelarstva so prim erna 
za vzgojo čebelarjev začetnikov. V 
lastnem  čebelarstvu u trju jejo  praktič
ne prijeme. V malem čebelarstvu so 
tudi spodrsljaji mnogo manjši. Vedno 
si lahko pridobe že zelo velike izkuš
nje in jih s pridom uporabijo ob na
daljnjem  širjenju  čebelarstva kot ce
lote.

V narodnogospodarskem pogledu 
imajo m ala čebelarstva največji po

men. Kolikor so ta  čim bolj enako
m erno porazdeljena na posameznem 
področju, toliko bolj jih lahko im enu
jemo »opraševalne postaje«. Večje šte
vilo m ajhnih čebelarstev pokriva po
trebe po opraševanju, ki postaja vse 
bolj pomembno, kajti v naravi je vse 
manj ostalih naravnih opraševalcev. 
Vse večja uporaba zaščitnih sredstev 
uničuje velik del naravnih opraševal
cev, a žal v mnogih prim erih pride 
tudi do uničenja čebel. To naravno 
biološko ravnotežje med opraševalci
— čebelami in žužkocvetnimi rastli
nami, bi morali zagotoviti na vsakem 
področju in to prav s čuvanjem in ši
ritvijo prav teh malih čebelarstev.
V nasprotnem  prim eru bo izpadel 
eden osnovnih pogojev za dober pri
delek sadja in mnogih semen. P rav 
zaradi te širše funkcije malih čebe
larstev  morajo ta uživati širšo druž
beno zaščito in pomoč.

Vsako malo čebelarstvo je tudi me
sto za zdravo rekreacijo. Sodobni živ
ljenjski tempo in živčna napetost zah
tevata, da človek najde mesto in delo, 
pri katerem  se res razvedri. P rav de
lo na malem čebelarstvu je  dovolj 
vezano z naravo in dogajanjem v njej. 
Od opazovanja medečih rastlin, do 
sprem ljanja razvoja čebelnih družin, 
razmnoževanja in končno prijetnega 
opravila ob točenju medu, posebno ob 
dobrih letinah. Vse to so dogodki, ki 
človeka odmaknejo od vsakdanjih 
skrbi. P rav  z razširitvijo števila po
čitniških hišic in širitvijo prim estnih 
naselij so velike možnosti, da se une
se čebelarstvo v program  prijetnega 
izkoristka prostega časa.

Ob oceni malih čebelarstev ne sme
mo mimo sedaj že potrjenih dejstev, 
da je vsako čebelarstvo lahko narav
na lekarna. Z naravnim i pridelki če
bel si v mnogih prim erih lajšamo bo
lečine in težave, še bolj pa nam  bi ta
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izvor lahko koristil v prim eru vojne 
ali kake druge naravne nesreče.

Prednosti malih čebelarstev je več. 
Normalno so lahko družine, zaradi 
m alega števila, pod bolj intenzivno 
oskrbo in so zato tudi donosi nad
povprečni. K er ni na enem m estu pre
velikega števila čebelnih družin, je 
lahko izdatnost pašnega okoliša večja. 
P rav  zaradi tega pridejo do izraza 
manj razširjene vrste medečih rastlin, 
ki se pri velikih čebelarstvih ne poja
vijo kot sortni medovi. P ri malih če
belarstvih so posledice raznih bolezni 
in škodljivcev manjše, seveda, kolikor 
jih  odkrijemo dovolj zgodaj.

Manj ugodna za m ala čebelarstva 
pa je gospodarska računica. Ne sme
mo biti razočarani, če nas v slabi le
tini stane kilogram medu več, kot če 
bi ga kupili v trgovini. Za to vrsto če
belarstev je velikokrat resničen pre
govor, da m uha ne da kruha. Ta pre
govor v preneseni obliki velja tudi za 
lovce in ribiče, a zaradi tega ne opu
stijo tega zdravega razvedrila.

Nekaj težav pri neuspešni čebelar
ski računici lahko odpravim o sami, da 
imamo skupno rabo pribora za toče
nje in da se povežemo v skupine pre- 
važevalcev in tako skušamo nekoliko 
znižati glavne stroške, seveda moramo 
preprečiti eventualni prenos bolezni.

P rav  ta vsestranski pomen malih 
čebelarstev daje pogoje, da je za ob
stoj in razvoj potrebno, da se izpolni
jo naslednja napotila:

— da se še poveča število krožkov 
mladih čebelarjev, kajti iz njihovih 
v rst bodo izšli ustanovitelji in vzdr
ževalci vsaj malih čebelarstev,

— da se uvede popust pri nabavi 
prvih pet panjev in s tem zmanjša za
četne stroške pri postavitvi novih če
belarstev,

— da se preko čebelarske organi
zacije zagarantira stalna oskrba s k r
milnim sladkorjem,

— da se v okviru obstoječih čebe
larskih organizacij pregleda področje, 
ki še ni zadostno zasedeno s čebelar
stvom, je pa potrebno za celotno kme
tijstvo,

— da se v posameznih okoliših tj. 
na področju čebelarskih družin ali 
društev, objavijo imena čebelarjev — 
mentorjev, na katere se lahko čebe
larji začetniki obračajo po prve na
svete in odgovore,

— da se v program ih pogozdovanja 
ne pozabi na vključevanje medečih 
rastlin in na zaščito obstoječih izvo
rov čebelne paše.

Iz množice malih čebelarstev lahko 
edino pričakujemo, da bo nastalo tudi 
kako večje čebelarstvo, s katerim  bo
mo lahko izkoristili tudi večje izvore 
medu in ostalih čebelnih pridelkov, 
ki postajajo vse bolj pomemben se
stavni del vsakodnevne prehrane.

Radijsko predavanje

IZOBRAŽEVALNI SEMINAR ZA ČEBELARJE —  
KOOPERANTE MEDEXA

Č eb e la r je  — delavce  n a  dom u in  k o o p e ran te  obveščam o, da  bom o o rg an iz ira li 
teo re tičn i izob raževa ln i teča j, k i bo obsegal p re d a v a n ja  na  tem e: b io log ija  čebelje  
d ružine , o sk rb a  čebe lje  d ružine , bo lezn i čebe lje  d ružine , p ro izv o d n ja  v seh  v rs t če
b e ljih  p ride lkov , č eb e la rsk e  p o treb šč in e  in n jih  rab a .

S em in a r bo v L ju b ljz a n i v  d ra g i polovici ja n u a r ja ,  tr a ja l  bo  3 do 4 dni. S em in ar 
bo o rg an iz iran  v p r im e ra , če se bo p rija v ilo  n a jm a n j 15 k an d id a to v .

P r i ja v e  sp re jem a  M edex, DE K o operac ija , 61000 L ju b lja n a , M ik lošičeva  30, 
v k lju čn o  do 10. ja n u a r ja  1980. P r i ja v l je n e  čeb e la rje  bom o o b vestili o času  in  k ra ju  
p red av an j.
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DOKAZOVANJE PONAREJENEGA MEDU 
Z IZOMEROZNIM SIRUPOM

DR. G.  VORWOHL 
REFERAT NA XXVII. KONGRESU ADIMONDIE

Izomerozni sirup je sirup, katerega 
grozdni sladkor (glukoza) je bil delno 
pretvorjen v sadni sladkor (fruktozo). 
To se doseže s pomočjo encimov, ki 
se imenujejo izomerati.

Z izomerizacijo postane sladkorni 
spekter sirupa podoben medu. Z izo- 
mernim  sirupom ponarejeni med je 
bil zaradi tega še do nedavnega tež
ko dokazljiv. Posebno m ajhna je raz
lika med ponaredkom in svetlimi v r
stami cvetličnega medu.

Medtem pa so skoraj istočasno, ven
dar neodvisno drug od drugega, v 
Zvezni republiki Nemčiji in Združe
nih državah Amerike ugotovili, da se 
izomerozni sirupi lahko dokažejo mas
no spektrografsko (Ziegler, Stichler, 
Maurizio in Vorwohl, 1977; W hite 
1977, 1978). To je mogoče zato, ker se 
izomerozni sirupi pridobivajo iz ko
ruznega škroba. Koruza ima poseben 
mehanizem asimilacije. V zraku se v 
glavnem nahaja ogljikov dioksid (CO>) s C13 ogljikom. Koruza (tudi 
sladkorni trs) vgradi razmeroma veli
ko težkega C13 ogljika v svoje asimi
lacijske produkte. Zato jih skrajšano 
imenujemo »težke rastline«. Vse do 
sedaj raziskane nektaronozne in me- 
donosne rastline so »lahke rastline«, 
ki uporabljajo le malo ogljikovega di
oksida.

Raziskava več kakor 50 vrst medu 
iz vseh koncev sveta je pokazala, da 
deficit C13 neponarejenih produktov 
odgovarja deficitu »lahkih rastlin«. 
S ponarejanjem  z izomernim sirupom 
postane med tako rekoč »težji«. Potem 
vsebuje več C13 ogljika. S pomočjo 
masnih spektrografov se dajo zanes
ljivo dokazati že 10fl/o dodatki.

Tudi v Evropi se očitno ponuja v 
večjih količinah izomerozne produkte, 
ki se deloma tudi uvažajo. Gre za sko

raj bel produkt, ki je po barvi in vse
bini podoben repičnemu medu in me
du bele detelje ali medu argentinske
ga porekla. Vonj ima po kleju — ta 
ko kot vse vrste koruznih sirupov. 
Okus je le malo razvit — predvsem 
sladek.

Dva vzorca, ki sem ju lahko natanč
neje raziskal, sta bila deklarirana kot 
Swaziland med in Južnoafriški med. 
Prvega sem dobil iz Velike B ritanije, 
drugega iz Italije. P ri mikroskopski 
analizi bi se pričakoval južnoafriški 
spekter cvetnega prahu (Eucalyptus, 
Caesalpiniacae itd.). Vendar pa tem u 
ni bilo tako. Slika cvetnega prahu je 
bila tipično španska. Španske vrste 
medu so z odgovarjajočim spektrom  
glede na dosedanje izkušnje razm ero
ma temne in visoko aromatične.

Geografična deklaracija je bila tako 
očitno netočna. Glede na slabo sklad
nost čutnih in mikroskopskih ugotovi
tev se je dalo sklepati na ponaredek. 
Nato sta prof. Ziegler in dr. S tichler 
v Miinchnu tudi dejansko dokazala 
ponaredek:

v prim eru južnoafriškega medu je 
bila vrednost delta 13 C —11,51 pro
mile.

To je bila točna vrednost hidroliza- 
ta  koruznega škroba. Gre torej očitno 
za ozimerozni sirup brez dodatka me
du, ki so mu le dodali cvetni prah, 
da bi bil ponaredek bolj podoben 
medu.

P ri pravih vrstah medu bi morali 
dobiti vrednost delta 13-C, —23 pro- 
mil ali še negativnejše rezultate. P ri 
mešanicah pravega medu in izome- 
roznih produktov bi pričakovali sred
njo vrednost med —10 in —23 prom i- 
lami.

Zanimiv je tudi rezultat masno- 
spektrografske raziskave deleža vodi-
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ka in težkega vodika, ki se imenuje 
tudi deuterium . Po dosedanjih ugoto
vitvah so vrednosti deuterium a rast
linskih produktov sušnih dežel veči
noma pozitivne. V prim eru tukaj opi
sanega produkta pa je bila vrednost 
nekoliko negativna: delta D =  —1,5 
promile. To še dodatno podkrepljuje 
dokazovanje ponaredka, saj spada juž
na A frika — kakor tudi Španija — 
k aridnim  (sušnim) deželam. Vredno
sti Swaziland medu so bile podobne.

Medtem sem dobil svetel med iz 
Italije, ki je  na zunaj podoben pona
rejenemu, tako imenovanemu Swazi
land medu in tako imenovanemu Juž
noafriškem u medu. Njegova slika 
cvetnega prahu pa je bila argentin
ska. Tako ni obstajalo nasprotje med

čutnimi ugotovitvami in sliko cvet
nega prahu. Tudi masno spektrograf- 
sko se niso pokazala nobena znamenja 
ponaredka. Vrednost delta 13 C je bi
la — 26,37 promile.

Ne smemo zamolčati, da masna 
spektografija pomaga le pri produk
tih, ki se pridobivajo iz koruze in 
sladkornega trsa. Ponaredki s pesnim 
sladkorjem  ali z izomeriranimi sirupi 
iz krom pirjevega škroba, ali škroba 
iz pšenice, rži, riža ali ječmena se s 
tem postopkom ne moremo dokazati.

Prev. Suzana Jelenko
Avtorju se zahvaljujemo za kopijo 

referata, ki nam jo je odstopil za ob
javo v Slovenskem čebelarju

Uredništvo

VABILO

Čebelarska družina Polje vabi vse svoje člane in tudi čebelarje posebno 
začetnike iz ljubljanske okolice na predavanje, ki bo dne 5. januarja  1980 
v osnovni šoli Edvarda K ardelja v Polju ob 9. uri. Predaval bo izkušen čebelar 
tov. K ranjc Ivan iz Marezig pri Kopru o delu pri čebelah od spomladi do 
jeseni.

Istočasno obveščamo vse člane, da moramo do 31. I. 1980 oddati ZČD Slo
venije seznam članov za leto 1980, zato prosimo vse člane, da poravnajo čla
narino za leto 1980 tovarišu blagajniku Komacu na sestanku 5. I. pred ali po 
predavanju ali pa najpozneje do 27. januarja  na njegovem domu v Zalogu, 
Zaloška cesta št. 222 (za staro šolo).

Avšič Maks 
Predsednik:

OBVESTILO

Vse člane in naročnike Slovenskega čebelarja, ki bodo izstopili 
v letu  1980 iz članstva čebelarske organizacije ali odpovedali na
ročnino za Slovenski čebelar prosimo, da vrnejo prvo številko revije 
letnika 1980 poštarju in nanjo napišejo »odpovedujem«.

ZCDS
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GOZDNE CEBELNE PAŠE NISO SKRB SAMO ČEBELARJEV
J 0 2 E  RESNIK

Pretežen del obdelovalne zemlje v 
Sloveniji pokrivajo gozdovi. K adar 
odpove gozdna čebelna paša, se čebe
larji pritožujejo nad letino. Izjema je 
cvetlična paša na akaciji na Goriš
kem, Pom urju in v P rekm urju. Sicer 
pa lahko tudi akacijevo pašo prište
vamo gozdnim pašam. Imamo ravnin
ske in gorske ter hribovske gozdove, 
večinoma mešane gozdne sestave, raz
nih vrst listnega in igličastega drev
ja. Čistih gozdnih sestav je bolj ma
lo, ki pa dajejo po nekod zelo 
pomembno bero. Znano je, da so naj
uspešnejša čebelarstva v krajih, kjer 
dosegajo čebele gozdove, tako rekoč 
na obronkih gozdov. Takšnim čebel- 
nim  pašiščem se je v Sloveniji težko 
izogniti. Znano je tudi dejstvo, da se 
tega premalo zavedamo oziroma se 
bolj po cvetočem rastlinju in nam ni 
mar, kaj se dogaja v gozdu, na veji
cah, listih in iglicah raznega drevja. 
Zakaj se podijo dan za dnem rjave 
m ravlje po deblih gor in dol? Tudi ne 
pride čebelarjem na misel, da bi za
ščitili m ravljišča pred zimo in pred 
fazani ter podobnimi škodljivci.

Dejstvo je, da je področje gozdnih 
medenih virov pri nas za naše čebe
larsko gospodarstvo nad vse pomemb
no. Zal pa je potrebno ugotoviti, da so 
čebelne gozdne paše za večino naših 
čebelarjev še neznanka. Še tistih ne
kaj čebelarjev, ki že dalj časa izkori
ščajo gozdne medene vire, prav malo 
vedo o skrivnostih gozdov. Kaj več 
pa se za to gospodarsko področje ne 
zmenijo niti tisti, ki bi jih to moralo 
zanim ati in jim nam eniti določeno 
pozornost. Čeravno trgovska mreža 
visoko vrednoti gozdne medove, ne 
gane nikogar, da bi se vprašal, kaj če 
bi se dalo tega blaga še kaj več p ri
delati. Temu je tako, ker naše čebe
larstvo tem elji pretežno na ljub itelj
stvu in izkušnjah. Od tu  se ne pre

makne nikam or naprej, pa če je ko
nec koncev gospodarsko pomembno 
področje.

Bivši veliki čebelar Franc K irar je 
bil pri nas eden najpodjetnejših pre- 
važevalcev, v svoji dolgi, nad 65-letni 
čebelarski življenjski poti, se je usta
lil na akacijevih in gozdnih čebeljih 
pašah v P rekm urju  in na Pohorju. O 
pohorskih gozdnih pašah je dejal ta 
mojster, ki je za izkoriščanje gozdnih 
paš izdelal posebno tehnologijo, neka
ko takole (o tem je večkrat govoril): 
»Redki so kraji na svetu, ki nudijo 
čebelam tako bogato in večkrat dol
gotrajno pašo kot so naši pohorski 
gozdovi!«

Slovenske gozdne medove že dolgo 
izvažamo in so po svoji kakovosti zna
ni daleč po svetu. O tem priča sta
tistika. Koliko bi lahko letno več pri
delali tega izvoznega blaga, pa raje 
sramežljivo molčimo.

Za uspešno izkoriščanje gozdnih 
medenih virov sta ob dobri čebelarski 
organizaciji potrebna še prognostična 
služba in pašni kataster, ki ju  še v 
naši čebelarski praksi ni v navadi. 
P rva bi skrbela in obveščala čebelar
je o tem, s kakšnim medenjem je ra
čunati v krajšem  ali daljšem obdobju. 
Druga pa bi razvrščala čebelna stoji
šča v določenih krajih, da ne bi pri
šlo do prevelikega kopičenja čebel na 
določenih krajih. Po drugi strani pa, 
kot se to vedno dogaja, ostanejo ne
zasedena pašišča.

Vse navedeno pa ni samo skrb če
belarjev samih, marveč presega meje 
znotraj čebelarske organizacije, ker je 
to širše družbeno vprašanje. Še naj
manj se morejo s temi zadevami uba
dati posamezna društva ali celo dru
žine. Prognostična služba nam je po
trebna tako kot zdravstveno varstvo 
čebel. Tudi tega si čebelarji sami ne 
bi mogli organizirati brez družbe.
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J z  dxu&i&p.neg-a živ ljen ja

PRISPEVKI ZA ČIC

Če b e l a r s k a  d r u ž in a  Že l e z n i k i

Rudi Eržen 200 din
Jakob Lotrič 202 din
Marko Lotrič 150 din
Miha Kemperle 125 din
Janez Benedik 100 din
Janko Eržen 100 din
Vencelj Demšar 100 din
Luka Eržen 100 din
Alojz Veber 100 din
Alojz Lotrič 105 din
Franc K ejžar 75 din
Še 8 drugih članov 343 din
SKUPAJ 1700 din

Nada Gostič, Lukovica 6 pri Domžalah — obveznice 900 dinarjev.
V iktor Kladnik, Glavni trg  38, Sevnica — obveznice za ceste v vrednosti 

200 dinarjev.

OBISK PRI NAŠEM ČEBELARJU
G abrijan Jože

Tov. Ivan Rauh iz Bilje bo v de
cembru praznoval 80-letnico svojega 
življenja. Čebelari pa že krepko čez 
50 let. Leta 1925 je odslužil vojsko, 
se oženil in nabavil tudi čebele. Od 
tak ra t uspešno čebelari.

Po Kočevskem, in še dalj je znan 
kot dober sodar. Km etoval je, delal 
kvalitetne sode pa tudi čebelje panje. 
Za časa NOV in po vojni je znan kot 
napreden politični delavec.

Pred časom sem ga obiskal. K ram 
ljala sva o ne preveč dobri čebelarski 
letini, o pripravah na zimo in še m ar
sikaj. Čebelice tu v mirnem kanjonu 
naše čiste, lepe Kolpe dobro uspevajo.

Slavljenec je še čil, še vedno čebe
lari, sodari in podobno, le noge mu 
malo pešajo.

Njemu in soprogi pa želimo še mno
go zdravih let.

Čebelarsko društvo Kočevje

OGLAS ZA ČEBELARJE

Prodam  osmukalnike za cvetni prah  vseh vrst, ki preprečujejo izgubo ro
jev in ne poškodujejo čebel. Preizkušeni so že z uporabo pri mnogih naših 
čebelarjih. Na zalogi imam vseh v rst plastičnih mrežic za osmukalnike s tulci 
prem er 4,8 do 5,2 mm.

Primožič Oton, 63312 Prebold
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ŠTAJERSKI ČEBELARJI SO PROSLAVILI 75. OBLETNICO 
USTANOVITVE PRVEGA SLOVENSKEGA ČEBELARSKEGA 

DRUŠTVA ZA SPODNJO ŠTAJERSKO

V okviru občinskega praznika 8. av
gusta občine P tuj je zveza čebelarskih 
društev Ptuj 11. avgusta 1979 prosla
vila 75. obletnico ustanovitve prvega 
slovenskega čebelarskega društva za 
Spodnjo Štajersko v Narodnem domu 
v Ptuju.

Slovensko čebelarsko društvo za 
Spodnjo Štajersko je  bilo ustanovlje
no 5. aprila leta 1904 v Narodnem 
domu v Ptuju. Takratnega ustanov
nega zbora se je udeležilo 60 čebelar
jev iz celotne Spodnje Štajerske in 
Koroške.

Pobudnik, ustanovitelj prvega slo
venskega čebelarskega društva za 
Spodnjo Štajersko je bil prvi potujoči 
čebelarski učitelj pokojni Ivan Ju ran 
čič, ki se je rodil 1. 1861 v Rjavcih pri 
Sv. Andražu, sedaj Vitomercih v Slo
venskih goricah.

Lanskoletne jubilejne proslave, sve
čane seje se je udeležilo 100 čebelar
jev iz podravske regije, okolice Ce

lja, Krškega in Pčelarskega društva 
regije Varaždin. Udeležili so se čebe
larji Krškega, Šentjurja, Celja, Žalca, 
medobčinske zveze čebelarskih dru
žin — M aribor in delegacija Pčelar- 
s predsednikom Zdravkom Glazerjem 
in tajnikom  Stjepanom Sinkovičem.

Zvezo čebelarskih društev za Slove
nijo je zastopal predstavnik podrav
ske regije in predsednik medobčinske 
zveze čebelarskih družin M aribor Jo 
že Hribar, ki je podelil zvezi čebe
larskih društev P tuj priznanje za ta 
svečani jubilej, za požrtvovalno in 
plodno delo pri razvoju čebelarstva in 
za še tesnejše prihodnje sodelovanje 
med obema zvezama.

Posebno smo bili počaščeni, ker se 
je vabilu odzval sin ustanovitelja dr. 
Janko Jurančič, ki je  sodeloval v raz
pravi in orisal takratno stanje usta
novitve in pomen čebelarskega d ru
štva za slovensko inteligenco, ki se je 
v društvih zbirala te r tako u trjevala
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pri preprostem  našem podeželskem 
človeku narodno zavest, proti močne
mu germanskem u pritisku, ponemče
vanju slovenskega naroda. Iz tega vi
dimo, kako pomembno je bilo usta
navljati taka društva in prosvetljeva- 
ti ljudstvo — slovenski narod v Av- 
stro-Ogrski monarhiji.

Otvoritveni, pozdravni in svečani 
govor je imel predsednik zveze čebe
larskih društev P tuj Alojz Toplak, ki 
je kronološko obdelal, podal in prika
zal delovanje čebelarskega društva od 
njegovega začetka do danes.

Po govoru predsednika Alojza To
plaka je predsednik komisije za na
grajevanje zaslužnih članov Ivan Ju r- 
gec podelil zaslužnim in požrtvoval
nim članom čebelarjem  32 odličij, od 
tega 5 reda A. Janše II. stopnje in 27 
reda III. stopnje ter 27 priznanj, pla
ket organizacijam združenega dela in 
posameznim čebelarjem.

K ulturni program  je priredil in iz
vajal moški pevski zbor DU Ptuj, ki 
je pod vodstvom pevovodje Maksa 
Vaupotiča zapel nekaj narodnih ču
stvenih pesmi.

V okviru jubilejne proslave je bila 
s sodelovanjem čebelarskega muzeja 
Radovljica, pokrajinskega muzeja Ptuj 
in zveze čebelarskih društev P tuj or
ganizirana in prikazana čebelarska 
razstava pod naslovom »ŠTAJERSKA
— PTUJ 79« v razstavnem  paviljonu 
»DUŠANA KVEDRA« v Ptuju.

Pokroviteljstvo nad proslavo in če
belarsko razstavo« ŠTAJERSKA — 
PTUJ 79« je prevzelo trgovsko pod
jetje »MEDEX« iz Ljubljane. Edino 
je  tudi razstavljalo čebelje proizvode 
iz lastne proizvodnje.

Čebelarsko razstavo »ŠTAJERSKA
— PTUJ 79« sta odprla in vse navzo
če pozdravila v imenu razstavljalcev 
za čebelarski muzej Radovljica in po
krajinski muzej P tuj direktor prof. 
Stanislav Napast te r za občinsko če

belarsko zvezo P tuj, predsednik p ri
reditvenega odbora Ivan Jurgec.

Čebelarski muzej Radovljica je raz
stavljal panjske končnice, ki so nare
dile razstavo še bolj zanimivo. Čebe
larska društva in čebelarji so z raz
stavljenim i eksponati, orodji, delo- 
stroji in pribori preteklosti prikazali 
klasično tehniko čebelarjenja naših 
prednikov, kar je posebno pritegnilo 
zanim anje in pozornost obiskovalcev, 
posebno še mladino.

Na razstavi so razvili nov prapor 
ČD Ptuj, ki je pritegnil s svojo lepoto 
in umetniško izdelavo čebelarje in 
obiskovalce. Nanj so bili predvsem 
ponosni čebelarji, saj so zanj prispe
vala sredstva vsa ČD in čebelarji s 
spominskimi trakovi in žebljički. Ta
ko so po dolgih letih le prišli do svo
jega prapora, ki jim  bo v prihodnje 
vodnik za še bolj prizadevno in vest
no delo v čebeloreji.

Na razstavi smo pogrešali eksponate 
za pridobivanje m atičnega mlečka, 
žive eksponate in razne druge inova
cije iz čebelarske tehnike.

Splošna ocena razstave obiskovalcev 
in gledalcev je bila, da naj to razsta
vo v bodoče ponavljamo in jo še izpo
polnimo. Zanimala se je mladina, po
sebno še osnovnošolska, ki čuti po
m anjkanje znanja (o tehniki čebelar
jenja in o čebelah nasplošno).

Razstavo je obiskalo okrog 453 obi
skovalcev.

Na dan proslave dne 11. avgusta 
1979. leta je ČD Ptuj popoldne razvilo 
svoj društveni prapor v Opekarni Ptuj 
v Žabjeku pri Ptuju.

Tako smo čebelarji Š tajerske do
stojno proslavili svoj stanovski praz
nik in se oddolžili spominu predni
kom za njihovo požrtvovalnost, delo, 
pogum in zvestobo svojemu ljudstvu
— narodu u ter za napredek in razvoj 
čebelarstva na Štajerskem.
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VPRAŠANJE

V Slovenskem čebelarju sem zasledil, da je bil na III. razstavi čebelarske opreme razstavljen električni aparat za pridobivanje čebeljega strupa. Želel bi dobiti nekaj pojasnil o aparatu: kje je mogoče napravo kupiti, kolikšna je cena, kakšno je delovanje naprave in kako jo postavimo pred panj?
Mirko Čerin, Dobja vas, 

Ravne na Koroškem

V zvezi z objavo v Slovenskem čebelarju, da boste odgovarjali na vprašanja čebelarjev, vas prosim za odgovor na naslednje vprašanje: »Kako daleč smo s pripravami za pridobivanje čebeljega strupa, kje in kako bo
mo lahko nabavili te aparate, kakšna bo približna cena, kako je s pripravo navodil ali instrukcij za delo in morda še kaj?«

Franc Kuhelnik, Ožbolt

ODGOVOR

Doslej je bilo izdelanih nekaj do
mačih prototipnih prim erkov zbiral
nika čebeljega strupa. Z njimi smo 
osvojili tehnologijo pridobivanja in 
odbrali prve količine strupa. Od po
vpraševanja oziroma odkupa pa je se
veda odvisna serijska proizvodnja teh 
naprav. Povedati je nam reč treba, da 
so nekateri čebelarji menili, da je raz
voj teh naprav nepotreben, ker čebe
ljega strupa pri nas nihče ne odku
puje. Vendar je končno le prevladalo 
m nenje članov komisije za tehnologi
jo, ki so utem eljevali razvoj naprav s 
tem, da se je nemogoče dogovarjati s 
tovarnam i zdravil o odkupu strupa, če 
niti ne vemo, kakšno količino lahko 
pridobimo, kako jo pridobimo in s 
kakšnimi napravami.

Cena zbiralnika strupa bo odvisna 
od velikosti serije in od tega, kateri 
od prototipov bo izbran za proizvod
njo (bolj ali manj izpopolnjen). Glede 
na današnje cene sestavnih delov bi 
cena kompletnega zbiralnika z enim 
dražilnikom ne presegla 2000 dinarjev.

L. Klun

OBVESTILO

Zveza čebelarskih družin Ljubljana vabi vse svoje člane na občni zbor, 
ki bo v nedeljo, 3. februarja  1980 ob 9. uri v dvorani SZDL, Komenskega 7, 
Ljubljana.

Zveza čebelarskih družin Ljubljana

ČEBELARJI POZOR!

Vsako količino voščin in v vsakem letnem  času vam prekuham  
v vosek. Imam nove naprave, novo tehnologijo in 40-letne izkušnje. 
Specializirana kuha voščin — IVAN RUPNIK, Vojskarska 25, Idrija.
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ČEBELE IN JEDRSKE ELEKTRARNE

Ali bližina jedrske elektrarne kori
sti čebeljim družinam?

Eden od čebelarjev je v teku leta v 
zvezi z vplivom jedrskih elek trarn  na 
čebeljo družino (indikatorjem  okolja) 
zabeležil opazovanja, ki so v nasprot
ju  z vsemi dosedanjimi domnevami. 
Čebelje družine, ki so bile oddaljene 
od jedrske elektrarne le 500 do 800

metrov, so se v pretekli pomladi nad- 
poprečno dobro razvijale. Ze v začet
ku maja, ko so morali drugi čebelarji 
svoje čebele krm iti, so bila njegova 
medišča ze napolnjena. V nasprotju 
z ostalimi čebelarji tudi ni imel težav 
z nosemo in z drugim i boleznimi, ki 
napadajo čebele.

B ienenvater, št. 9/10, str. 272

V okolici Grassetana v Toscani 
(Italija) že vrsto let sejejo egiptovsko 
deteljo Trifolium alexandrium  na po
vršini 700—1000 ha. Seje se v jeseni, 
kosi pa se v maju za živinsko krmo. 
Med 10. junijem  in 10. julijem  cveti in 
nudi tedaj izborno pašo ne le okoli
škim čebelarjem, am pak tudi števil
nim prevaževalcem iz bolj oddaljenih 
provinc. Toda to deteljo uničuje v ča
su cvetenja m ajhen hrošček Apion 
trifolii, zato m orajo kmetovalci de-

teljišča škropiti z insekticidi, kar po
vzroča hude zastrupitve čebel. Leta
1976 so pomrle čebele iz 500 panjev, 
nakar se je število žrtev vsako leto 
strm o dvigalo in doseglo letos že 3000 
panjev. Šele letošnja katastrofa je 
vzdram ila odgovorne ljudi, da so po 
hitrem  postopku sprejeli lokalni za
kon, ki prepoveduje škropljenje de
telj išč v času cvetenja.

Apicoltore moderno 1979 
povzel F. Sivic

OGLAS

Prodam  20 naseljenih panjev KIRER A/B (srednja velikost — novi) s sta
bilnim paviljonom iz alum inija. Prodam  zaradi slabega vida!

Franc Vrečko, 
Strossm ayerjeva 33, 
M aribor

PRODAM
Prodam  električni topilnik za voščine. V iktor Indihar, V irje 3, Tržič.

KUPIM
knjigi SODOBNO ČEBELARSTVO I. in II. del. Plačam  dobro. Franc Grad, 

Zadobrovška 36, 61260 Novo Polje.
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( J  S m r t n i c e

STANKO MARKELJ

V zače tku  le ta  1979 
sm o v rh n išk i č eb e la rji 
izgubili č lana  naše  o r
gan izac ije  S ta n k a  M ark 
lja .

V m ladosti s ta  čebe- 
la r ila  z očetom  — zn a 
n im  čeb e la rjem  A n to 
nom  M ark ljem , izdelo

valcem  sa tn ic . L e ta  1940 pa se je  o sa 
m osvojil in z le ti povečal štev ilo  d ru ž in  
n a  80 A 2 pan jev . Z ad n ja  le ta  pa  je  š te 
v ilo  d ru ž in  zm an jša l za polovico. S vo je - 
časno  je  redno  p revaža l, z las ti n a  a k a 
cijo  na  P rim o rsk o  in  na  a jdovo  pašo  na  
Š ta je rsk o . Skoda je , k e r  v p e ljan o  čebe
la rs tv o  n im a  n asled n ik a . V 31-le tnem  
č lan s tv u  je  b il 21 le t odborn ik , večinom a 
k o t b lag a jn ik .

V o k v iru  p ro s lav  200-letn ice sm rti A. 
J a n š e  le ta  1973 je  p re je l Jan šev o  od lik o 
v a n je  III. stopn je .

S voje  lju b lje n k e  je  po h u d i bo lezni 
z ap u stil v  s ta ro s ti 60 let.

N a n jegov i z ad n ji poti 11. ja n u a r ja  
1979 sm o ga sp rem ili č eb e la rji in  se po 
k lon ili n jegovem u  spom inu  z d ru š tv en im  
p raporom .

Č ebe la rska  d ru ž in a  
V rh n ik a

STANKO GROM

N epričakovano  n a s  je  
p re sen e tila  v es t o sm r
ti  do lgo le tnega  č lana  
»Storževega« S tanko ta . 
N jegove p re ran e  sm rti 
je  bil vzrok  padec z d re 
vesa, k i je  povziročil 
n o tra n je  poškodbe, k a 
te r ih  ni b ilo  m ogoče po
zd rav iti.

P o ko jn i S tan k o  je  b il ro jen  5. m a ja  
1916 ko t n a jm la jš i č lan  znane  čebe la rske  
d ru ž in e  G rom  n a  V rhn ik i. Poleg  n jega

čeb e la rijo  še  t r i je  b ra tje , b ra t  M atija , 
tu d i čebe la r pa je  u m rl že p re j. C ebe la - 
r i l  je  s 25 A Z p an ji čebel, k a te r im  je  po 
u p o k o jitv i n am e ra v a l posvetiti še več 
časa in  pozornosti. Zelo se je  zan im al 
tu d i za p re v ažan je  n a  pasišča  izven do
m ačega k ra ja . Po n a ra v i je  b il sk rom en  
in  dober tovariš . S rečn a  oko lnost je, k e r  
bodo s čeb e la rjen jem  n ad a lje v a li sinovi.

Z a do lgo letno  n ep rek in jen o  članstvo  je  
p re je l ob 70-le tnem  ju b ile ju  čeb e la rsk e  
o rg an izac ije  na  V rh n ik i od lik o v an je  A. 
J a n še  III. stopn je .

Š tev iln i č eb e la rji sm o ga 29. m a rca  
1979 sp rem ili n a  zad n ji po ti in  se s p ra 
porom  pok lon ili n jegovem u  spom inu.

N jegovi d ru ž in i iz rekam o  isk reno  so
žalje.

Č ebe la rska  d ru ž in a  
V rh n ik a

JOŽE LIBNIK

D ne 26. ju l ija  1977 se 
je  tiho  poslovil od svo je  
d ru ž in e  in od nas čebe
la r je v  Ju n č a r je v  Joža. 
R o jen  v  s ta r i čeb e la rsk i 
d ru ž in i 13. m arca  1913 v 
M ežici je  že zgodaj v  
m ladosti v z lju b il čebele, 
k a te r im  je  posve til ves 
svoj p ro s ti čas.

B il je  n e u tru d e n  o d b o rn ik  d ru š tv a , v e 
dno  p r ip ra v lje n  pom agati in  svetovati.

Po  dolg ih  in  težk ih  le tih  de la  v  ru d 
n ik u  je  odšel v  zaslužen i pokoj. T oliko 
načrtov , k i jih  je  še im el, da  jih  u re s n i
či, sedaj ko bo im el več časa  — toda  za
m an . Z a h rb tn a  bolezen ga je  o d trg a la  
od d ružine , čebel in  p rija te lje v .

O h ran ili ga bom o v  lepem  spom inu. 
Spom in  n an j pa n am  n a j bo vzor čebe
la r ja  in  fu n k c io n a rja  čeb e la rsk e  d ružine.

N aj m u  bo la h k a  zem lja.

Č eb e la rsk a  d ru ž in a  
M ežica
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JURIJ LIBNIK

V sem  čeb e la rjem  spo
ročam o žalostno  vest, da 
se je  za vedno  poslovil 
od nas v  s ta ro s ti 97 le t 
n a js ta re jš i čeb e la r n aše  
d ružine.

K lju b  težk em u  d e lu  v p odzem lju  je  
dosegel v isoko  s ta ro s t. B il je  ša ljiv e  n a 
rav e , p o žrtvova len  član  in o d b o rn ik  d ru 
š tv a  in pozneje  družine . S voje  sinove je  
vzgojil v  zavedne S lovence in  tu d i v e s t
ne  čeb e la rje , k a te r i n a d a lju je jo  n jegovo  
delo.

K ako  je  b il p r i lju b lje n  p ri svo jih  p r i
ja te lj ih , je  pokazal lep  pogreb  in  š tev iln i 
venci.

N aj m u bo la h k a  slovenska  zem lja.

Č eb e la rsk a  d ru ž in a  
M ežica

občni zbor d ru š tv a . Z b ra l je  svo je  zad 
n je  m oči in se tega zbora tu d i udeležil. 
K ot bi s lu til, da je  to n jegov  zad n ji 
občni zbor, nam  je  p r ip ra v il p ravo  p re se 
nečen je : lep k u ltu rn i p ro g ram  z re c ita 
c ijam i in  p e tjem , p ri k a te rem  so sode
lovali tu d i n jegova žena in o troci. T ako  
nam  bo ta  zbor o sta l v  nepozabnem  spo
m inu.

K ako  je  b il T one p rilju b lje n , se  je  iz
kazalo  n a  n jegov i zad n ji poti, ko se je  
pog reba  k lju b  slab em u  v re m e n u  u d e le 
žilo več sto  ljud i.

Ob novici, d a  je  p rem in il, sm o p ri d ru 
štv u  sk lica li ža lno  sejo, pogreba  pa se 
je  udelež ilo  m nogo članov. T a jn ik  d ru 
štva  se m u  je  ob o d p rtem  grobu  z ah v a 
lil za n jegovo  p ožrtvova lno  delo in  za 
m noge sp odbudne  besed , ki sm o jih  b ili 
deležn i še  na  zad n jem  občnem  zboru.

P r i P o d jav o ršk o v ih  pa  č e b e la rje n je  ne 
bo zam rlo , saj je  poko jn i T one že p re j 
u sposobil n as led n ik a  — svojega sina. N aj 
m u  bo ko t po šten em u  slovenskem u k m e
tu , čeb e la rju  in d ru žb en em u  d e lavcu  la h 
ka  slovenska  zem lja!

Č ebelarsko  d ru š tv o  
S lovenj G radec

TONE PODJAVORŠEK

Po težki, neozd rav ljiv i 
bo lezn i n as  je  19. ju l ija  
1979 zapustil naš zvesti 
č lan  T one P od javo ršek . 
Hodil se je  2. ju n ija  
1924 na K ozjaku  p ri D o
liču. B il je  sin  u g led n e 
ga in  spoštovanega  k m e 
ta , č eb e la rja  in d ru ž b e 
nega d e lav ca  M atevža.

Č ep rav  ga je  vezalo  trd o  delo  na k m e
tiji , se je  k o t p o v e rjen ik  za obm očje 
D oliča redno  udeleževal sej d ru š tv a  v 
S lovenj G radcu . U deležil se je  celo u d a r 
n iškega de la  p r i u re d itv i čeb e la rsk e  t r 
govine in  n je n e  okolice.

Č ep rav  ga je  bo lezen  p rik le n ila  n a  
posteljo , je  še le tos v  D oliču o rg an iz ira l

FRANC PADOVAN

D ne 19. sep tem b ra  
sm o pokopali v  Novi 
G orici č eb e la rja  F ran ca  
P adovana . P oko jn i se je  
rod il 1. o k to b ra  1898. le 
ta  na ob ro n k u  s ta re  G o
rice, sedaj N ove G orice, 
n a  sk rom n i km etiji, k je r  
se je  tu d i p rež iv lja l do 
vpok lica  v  av strijsk o  

vo jsko  m ed  p rvo  svetovno  vojno. U soda 
ga je  p r ip e lja la  v  v rs te  n a jh u jš ih  b itk  
m ed  av s trijsk im i in ita lija n sk im i vo jak i 
na  rek i P iav i. Le n a k lju č ju  in k rep k o s ti 
km ečkega fa n ta  je  p rip isa ti, da se je  v r 
n il dom ov zdrav . T oda od p re jšn jeg a  do
m a ni naše l d rugega  ko t ku p  ru šev in  in 
ra z o ra n a  po lja . To je  razu m ljiv o , saj je  
s ta la  d om ačija  p rav  na  tak em  k ra ju , k a 
m o r so s ta ln o  p ad a le  g ran a te .

R odil se je  22. ap rila  
1879. le ta  v M ežici in  že 
v  ra n i m ladosti gojil če 
bele. Začel je  s k ra n jič i, 

n a d a lje v a l pozneje  z d u n a jsk im i p a n ji in 
po 1. sv e to v n i v o jn i z Ž nidaršičev im i p a 
nji. Z aposlen  je  b il v  ru d n ik u  M ežica, 
k je r  si je  p rid o b il tu d i zasluženo  p o k o j
nino.
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L eta  1940 je  bil za neka j časa vpo
k lican  v ita lijan sk o  vojsko. Po v rn itv i se 
je  p r ik lju č il NOV in vse do konca d ruge 
sve tovne  vo jn e  sodeloval kot ak tiv is t.

Ko sm o se vsi na jb o lj vese lili konca 
grozot d ru g e  sve tovne  vo jne, p rizadene  
F ra n c a  zelo h u d a  n esreča . A m erišk i jeep  
ga je  povozil in zarad i h ud ih  poškodb so 
m u m orali a m p u tira ti  nogo visoko nad  
kolenom . T oda F ra n c  n i klonil. N ad a lje 
val je  obdelovati zem ljo  k lju b  težk i in 
va lid n o sti in p rid n o  v zg a ja l svo je  o troke. 
S eveda ni pozabil na čebele n iti na  č la n 
stvo  v naši o rgan izaciji. Z ozirom  n a  in 
v a lidnost se je  težko  udeleževal s e s ta n 
kov.

Bil je  zelo sk rom en , toda  p o š ten jak  in 
ko t tak eg a  sm o ga sp rem ili na  n jegovi 
zadn ji poti z željo, naj m u bo lah k a  zem 
lja  dom ača, ki jo  je  tak o  ljub il.

Č ebelarsko  d ru š tv o  
Nova G orica

FRANC KOLAR

Po d a ljš i bolezni je  17. ap rila  1979 v 
69. le tu  s ta ro s ti nenadom a p rem in il F ran c  
K olar iz G ajševec, č lan  CD K riževci p ri 
L ju to m eru .

Ž iv ljen je  m u ni p rizanašalo . O bčutil jc 
tegobe p rv e  in d ru g e  svetovne vojne. 
K ot sin  m alega  k m e ta  je  po d rug i sv e 
tovni vo jn i tu d i sam  km etoval. R odilo se 
m u je  sedem  o trok  in skopa h ribovska  
zem lja  je  le stežka  p rež iv lja la  veli'ko 
družino.

K lju b  v sem u  ga ni m in ila  v o lja  in l ju 
bezen do čebel, svo jega m alega  g ru n ta  
in  jab lan , ki jih  je  p recej nasad il. Za 
dolgo letno  delo je  b il od likovan  z redom  
A n to n a  J a n še  III. s topn je . V en d ar bolj 
ko t o d likovan je  je  cenil uspeh  in srečo 
sam ega čeb e la rja , da je  bil m ed, ki ga 
je  ponudil, n a rav en , da so m u d ružine  
uspešno  p rez im ile  in č im bolj ž iv ah n e  p r i 
čakale  pom lad.

In  p rav  ta k šn e  so b ile  tu d i letos. Z a
rad i p o treb  je  n ab av il t r i  nove p an je , 
v sega pa je  im el šest d ružin . Le dva  dni 
za tem , ko je  b ilo  s p a n ji vse na red , ko  
je  naročil, kam  d a ti k a te reg a , je  sred i 
dela  om ahnil.

V sem  čeb e la rjem  CD K riževci pri L ju 
tom eru , posebej še tov. p red sed n ik u  za 
g an ljiv e  besede ob grobu  te r  p ra p o ršč a 
ku isk ren a  h v a la  za udeležbo na  pogre
bu  in p rav  tak o  tistim , ki ga boste  o h ra 
nili v spom inu.

A nton  K o lar

GREGOR POTOČNIK

D ne 13. m aja  1979 je  
ne izp rosna  sm rt iz naših  
v rs t iz trg a la  po ž rtv o v a l
nega čeb e la rja  in  do
b reg a  p r i ja te lja  — P o 
točn ikovega G reg ija  iz 
M ežice.

M isel na  sonce in čebele m u je  d a ja la  
moč, da  je  v z tra ja l dolga le ta  v  tem nih  
rov ih  vse do zasluženega pokoja. S k ro 
m en  in požrtvova len  k o t čebelica je 
v z tra jn o  deloval ko t o d b o rn ik  v d ružin i.

Ob od p rtem  grobu  so se od n jega  z 
govorom  poslovili vsi čebe la rji, p rija te lji 
in znanci. O h ran ili te  bom o v tra jn e m  
spom inu.

Č ebe la rska  d ru ž in a  
M ežica

R ojen  je  b il 9. m arca 
1901. le ta  in se je  že s 
š tir in a js tim i le ti zapo

slil p ri ru d n ik u  M ežica.



VABILO

Čebelarska družina L jubljana Vič vabi vse člane in ostale čebelarje na 
letni občni zbor, ki bo v četrtek, dne 17. januarja  1980 ob 18. uri v gasilskem 
domu na Viču, Viška cesta 41.

Vabljeni!

OBVESTILO O SLADKORJU

O bveščam o vse čebelarske organizacije, ki so članice ZCDS, da do 1. 2. 
pism eno javijo potrebe po sladkorju za leto 1980. Pri naročilu sladkorja upo
števajte , da lahko dobite na panj m aksim alno 20 kg, in seveda za toliko panjev  
kolikor ste jih prijavili. V naročilu  n aved ite točen naslov odgovorne osebe, ki 
so v im enu društva urejala dobavo sladkorja. O ceni in datum u nabave vas 
bomo nato obvestili pism eno.

ZCDS

OBVESTILO

ZCDS im a  n a  z a l o g i  s p l o š n a  p r i z n a n j a , k i  j i h  
Če b e l a r s k a  d r u St v a  p o d e l j u j e j o  p r i z a d e v n i m  s o 
d e l a v c e m .

U I)K  C38.1(05)=8G:i 

L ist izh a ja  v sa k eg a  1. v m esecu .
Izd aja  ga Z v eza  č eb e la rsk ih  d ru šte v  za  S lo v e n ijo  v L ju b lja n i, C a n k arjeva  c. 3/II. T e le fo n : 20-208. 
Izd a ja te ljsk i sv e t:  D u šan  Š vara , p red sed n ik ; č la n i: L u d v ik  K lu n , F ranc M agajna, M artin  M en cej, 
Jan ez  M ih elič , Fan i O so jn ik , A . M arija  S e d e j, J o šk o  S la n d er  in  Jan ez  T erlep .
U red n išk i od b or: in ž. Jože B ab n ik , inž. L u d v ik  K lu n , inž. A n ton  K ran jc , M artin M en cej, A nton  
R em s, p ro f. E di S e n e g a č n ik , dr. N ežk a  S n oj.

G lavn i u red n ik : prof. Ja n ez  M ih e lič , o d g o v o rn i u red n ik : inž. L u d v ik  K lu n .

L ek tor: Jože K ocbek
G lavn i in  o d g o v o r n i u red n ik  B ilten a  — M ed ex  — e x p .-im p . F ranc S tru m b elj.
L etn a  n a ro čn in a  za n e č la n e  30«.—, za  tu jin o  350.—, za  č la n e  čeb e la rsk ih  o rg a n iza c ij dru gih  
rep u b lik  150.— d in a rjev . O dp oved i m ed le tom  ne u p o štev a m o . K dor p la ču je  n a ro čn in o  v ob rok ih , 
se  s p rv im  ob rok om  z a v ež e , da jo  bo do  k o n ca  le ta  v c e lo ti p o ra v n a l. To v e lja  tu d i za naročn in o .
Č lan arin a  zn a ša  250.— d in  in 1 d iu  od p an ja , s č la n a r in o  je  p lačan  tu d i S lo v e n sk i čeb ela r , 
š t .  ž iro  raču n a  pri SD K  v L ju b lja n i, M ik lo š ičev a  c .: 50101-678-18636.
D ev izn i raču n  št. 50100-620-107-010-30960-943.

P o  m n en ju  r e p u b lišk eg a  sek re ta r ia ta  za p ro sv eto  in  k u ltu ro  št. 421-1774 je  g la s ilo  op roščen o  
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m eta  p ro izv o d o v .

T isk a la  tisk a rn a  T on e T om šič , L ju b lja n a  v 7100 izvod ih .
R o k o p iso v  n e  vračam o.


